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اقتصادی

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد

فروش سهام بانک رفاه
 به بازنشستگان تامین اجتماعی

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از افزایش ۵۵ درصدی تشکل ها در دولت یازدهم 
خبر داد و گفت: روزنامه نگاران تا آخر این هفته صاحب کانون می شوند.

علی ربیعی در در نشست تشکل های کارگری و کارفرمایی و سازمان های مردم نهاد 
که در مجموعه تلاش برگزار شد،  اظهار کرد: برنامه توسعه سهم تشکل ها در شورای 
عالی تامین اجتماعی را در دستور کار داریم که به شکل لایحه نیز به مجلس ارسال 
شده است. در این لایحه سهم تشکل های کارگری و کارفرمایی در شورای عالی تامین 
اجتماعی افزایش می یابد تا به غیر از سهم نمایندگان دولت، سه نماینده کارگری و سه 

نماینده کارفرمایی در این شورا تصمیم گیری کنند.
وی از ثبت کانون روزنامه نگاران تا آخر هفته خبرداد و گفت: امروز که گردهم آمدیم 
تلاش کردیم تا قانون مدار حرکت کنیم و خرسندیم که بگوییم روزنامه نگاران نیز 
صاحب کانون شدند و این اتفاق اواخر هفته به ثبت می رسد تا مشکلات آنها برطرف 

شود.
ربیعی تصریح کرد: اگر چه در این دوره نقص هایی وجود داشت اما سعی کردیم غیر 
سیاسی عمل شود و گردش گفتمان صورت گیرد و کارها در حد سلامت پیش برود.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی رمز موفقیت دولت روحانی را، مثلت جامعه، تشکل ها 
و دولت دانست و افزود: تشکل ها راه بی بدیل نجات کشور هستند و باید پایمردی و 

ایستادگی کنند و در سیاست گذاری تاثیر داشته باشند.
وی از تشکل ها خواست تا در جهت کاهش آلام و رنج مردم تلاش کنند و تاکید 
کرد: تشکل ها باید مظهر خیر و برکت باشند. همه باید تلاش کنیم به شکلی رفتار 
کنیم که جای خادم و مخدوم در دولت عوض نشود و با هم افزایی و همدلی کارها را 
پیش ببریم. ربیعی در ادامه از فروش سهام بانک رفاه به بازنشستگان تامین اجتماعی 
خبر داد و گفت: فروش سهام بیمه ملت نیز به بازنشستگان کشوری آغاز شده و قرار 
است بهترین هلدینگ ها  برای ارتقاء وضعیت زندگی به بازنشستگان واگذار شود. وی 
افزود: تمام تلاش دولت در چهار سال اخیر این بود که شرایط بازنشستگان را بهبود 
بخشد اما متاسفانه نابرابری از گذشته بسیار بود و برای به حداقل رساندن آن به زمان 
طولانی تری نیاز داریم. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بخش دیگری از سخنان 
خود اجماع عمومی و جاری بودن عقلانیت در کشور را مهمترین پیام انتخابات دانست 
و با اشاره به برخی بداخلاقی ها در دوران انتخابات ابراز امیدواری کرد: این بداخلاقی ها 
و اتهام زدن ها تنها در یک ماه انتخابات بوده باشد و طی چهار سال آینده ادامه پیدا 
نکند. به گفته وی اشتغال و فقر مهمترین گفتمان دوران انتخابات بود که مورد توجه 
قرار گرفت و به افکار عمومی کشیده شد از این رو همه باید تلاش کنند تا نابرابری ها 

در کوتاه مدت کاهش یابد و بیکاری در چهار سال پیش رو به حداقل برسد.

سیف:

 منابع ارزی کشور در وضع خوبی است
رئیس کل بانک مرکزی گفت: در زمینه منابع ارزی کشور وضعمان الحمدلله خوب 

است و شرایط، شرایط بسیار خوبی است.
ولی الله سیف پس از نشست هیئت دولت درپاسخ به خبرنگاران افزود: از تغییرات 

کابینه بعدی خبری ندارم.
وی درپاسخ به پرسش خبرنگاری مبنی بر ماندن در کابینه بعد گفت: طبیعتا توفیق 

ادامه خدمت ارزشمند و مغتنم است، اما باید شرایط را ببینم و بعد تصمیم بگیرم.
وی در پاسخ به پرسش دیگری درباره وضع خزانه داری کشور پاسخ داد: وضع خزانه 

داری کشور را از آقای طیب نیا بپرسید، خزانه داری دست وی است.
سیف در پاسخ به پرسشی درباره ارز حاصل از صادرات پتروشیمی که وارد کشور 
نمی شود یا برای دریافت آن مشکلاتی هست، گفت: طبیعتا همیشه در مقاطعی 
برخی صادرکنندگان پتروشیمی با مسایلی مواجه می شوند که زود حل می شود، 
مسئله ریشه داری نیست که باعث نگرانی بشود. وی در پاسخ به پرسش دیگری 
درباره مشکلات بانکی که گفته می شود با برجام حل نشده، پاسخ داد: روندحل این 
مشکلات بتدریج رو به بهبود است، منتهی هنوز باید دنبال کنیم تا شرایط بهتر بشود.

رییس اتحادیه مشاوران املاک گفت: هم اکنون در پیش رونق مسکن قرار داریم و 
در صورت ورود به دوره رونق، قاعدتا تورم بین ۱۰ تا ۱۲ درصد زاییده می شود که 
جهشی و سونامی گونه نیست؛ زیرا اصلا نقدینگی در کشور وجود ندارد که به بخش 

مسکن برسد.
حسام عقبایی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: به اعتقاد من ۱۵ روز خردادماه را باید 
ملاک ارزیابی بازار مسکن در سال جاری قرار داد؛ چرا که نیمه اول فروردین ماه تعطیل 
است و در نیمه دوم متقاضیان نهایتا از چند فایل بازدید می کنند و معاملات چندانی 
انجام نمی شود. اردیبهشت ماه نیز تحت تاثیر دو انتخابات مهم ریاست جمهوری و 
شوراهای شهر و روستا بودیم که به همین دلیل خریداران و فروشندگان دست نگه 
داشتند و دیدیم با این که همواره حجم معاملات در اردیبهشت ماه سیر صعودی داشت، 
امسال تعداد معاملات کمتر بود. لذا می توان گفت معاملات عملا در خردادماه آغاز شده 

و این ماه را می توان آغاز پیش رونق مسکن عنوان کرد.

وی افزود: اگر سیاست های پولی و بانکی اصلاح شود می توان امیدوار بود روند رشد 
معاملات بخش مسکن ادامه پیدا کند و از نیمه دوم سال جاری وارد رونق می شویم که 

تا بهمن و اسفند شاهد افزایش حجم معامل مسکن خواهیم بود.
عقبایی با بیان این که ظرفیت افزایش قیمت مسکن تا اواسط تابستان وجود ندارد 
گفت: اگر از دوران پیش رونق عبور کنیم و وارد رونق شویم قاعدتا تورم در کنادر رونق 
زاییده می شود که البته جهشی و سونامی گونه نیست؛ زیرا اصلا نقدینگی در کشور 

وجود ندارد و بانک ها پول های خود را در زمین و ملک خوابانده اند.
رییس اتحادیه مشاوران املاک پیش بینی کرد: حداکثر رشد قیمت مسکن متناسب 
با تورم خواهد بود، آن هم به شرطی که وارد دوران رونق شویم. در این صورت احتمالا 
قیمت مسکن ۱۰ تا ۱۲ درصد افزایش را تجربه خواهد کرد. در مجموع سال ۱۳۹۶ را 
سال خوبی برای بخش مسکن می دانم. به اعتقاد من شاهد روند ملایمی در نیمه اول 

و روند پرشتاب تری در نیمه دوم خواهیم بود.
اجارهبها۱۰درصدافزایشمییابد

عقبایی همچنین رشد نرخ اجاره بها در سال جاری را بین ۷ تا ۱۰ درصد عنوان و 
خاطرنشان کرد: اوایل خرداماه تا پایان شهریورماه فصل اصلی جابه جایی مستاجرین و 
نقل و انتقالات اجاره نشینی است. در سال ۱۳۹۶ با وجودی که فصل خردادماه با ماه 
مبارک رمضان تقارن پیدا کرده و شاهد کاهش نسبی معاملات مسکن به دلیل ماه 
رمضان هستیم، ولی در بخش اجاره این موضوع به چشم نمی خورد. مستاجران درصدد 

جابه جایی هستند و تقریبا از اول خردادماه قراردادهای اجاره افزایش یافته است.
وی ادامه داد: ممکن است نرخ افزایش اجاره بها دغدغه و چالش این روزهای 
مستاجران باشد. همان طور که بارها اعلام کردیم اصلی ترین شاخص تعیین قیمت 
اجاره بها در کشور و حتی در دنیا قیمت مسکن است و اجاره بها با رشد قیمت مسکن، 
افزایش و با کاهش قیمت مسکن، کاهش می یابد. با توجه به این که در کشور وارد 
پنجمین سالی می شویم که قیمت مسکن رشد نداشته، باید این را در نظر داشت که 
اجاره بها نباید افزایش یابد. با این حال می بینیم نرخ اجاره تحت تاثیر عوامل دیگری 
مثل سود بانکی، نرخ تورم، بحث تامین معاش موجرین، رقابت کاذب بین مستاجران 

در مناطق پرتقاضا و به هم خوردن توازن تولید مسکن قرار می گیرد.
عقبایی با بیان این که کاهش عرضه نسبت به تقاضا در برخی شهرها، بافت ها و 

مناطق کشور معمولا به عاملی در جهت عدم توازن قیمت مسکن تبدیل می شود گفت: 
پیشنهادم به دولت و مجموعه های حاکمیتی این است که برای این که جلوی این گونه 
موارد را بگیریم و فشار روی مردم وارد نشود، سریعا اصلاح سیاست های پولی و بانکی را 
که در مجلس مطرح است دولت جزو برنامه های خود قرار دهند. معتقدم مافیای بانکی 
تمایلی به این اصلاح ندارد و در این راه واکنش نشان می دهد. دولت باید این مقاومت 

مافیای بانکی را که با رویکرد توسعه ای در تضاد است از بین ببرد.
رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان این که تولید مسکن استیجاری می تواند 
راهکاری برای ایجاد تعادل در بازار اجاره باشد گفت: دولت نمی تواند به قیمت گذاری 
ورود کند اما می تواند تولید مسکن استیجاری را با هدف تعادل بخشی به بازار اجاره 
در دستور کار قرار دهد. مجالس هفتم تا دهم با تولید مسکن استیجاری موافق بودند. 
دولت های نهم، دهم و یازدهم نیز با این موضوع موافقت کردند. لذا امیدوارم دولت 
یازدهم با توجه به این که روزهای آخر مسکن مهر را سپری می کند، برای تولید مسکن 
استیجاری یک فضای رقابتی ایجاد کند و قیمت پایه را با تولید مسکن استیجاری 

بشکند تا فشار کمتری به مستاجران بیاید.
وی هم چنین با توصیه به مشاوران املاک برای جا انداختن این موضوع که اجاره بها 
ربطی به سود بانکی ندارد، گفت: با همین رویکرد اشتباه، سهم هزینه های مسکن در 
سبد خانوار از ۲۵ درصد به حدود ۳۵ درصد رسیده است که این پیام خوبی نیست. 
این مبین کاهش درآمد عمومی مستاجران و افزایش اجاره ها نسبت به درآمد اقشار 
پایین است. لذا همکاران من نسبت به تعدیل، اجاره منطقی و متناسب با تورم واقعی 

در کشور و رشد مناسب و معقول گام بردارند.
عقبایی تصریح کرد: رشد متوسط اجاره بها در شهرهای بزرگ بین ۷ تا ۱۰ درصد 
بوده است. البته ممکن است جاهایی کمتر یا بیشتر باشد ولی رشد متوسط بیش از ۱۰ 
درصد را نشان نمی دهد. در شهرهای کوچک هم اجاره بها اصلا ظرفیت افزایش ندارد و 
معقول نیست. امیدوارم این روند تا پایان شهریور ادامه پیدا کند و مستاجران، تمدید یا 
جابه جایی بدون این که استرس خاصی به آنها وارد شود را سپری کنند. دولت دوازدهم 
نیز برنامه های میان مدت و بلندمدت در بخش تولید مسکن، اصلاح سیاست های پولی 
و بانکی و تولید مسکن استیجاری را در دستور کار قرار دهد تا شاهد این باشیم که نگاه 

سودجویانه در بخش اجاره برداشته شود.

رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی ایران گفت: بازار 
محصولات کشاورزی کشورهای حاشیه خلیج فارس در اختیار 

صادر کنندگان ایرانی است.
محصولات  صادراتی  هدف  بازار  افزود:  نورانی  رضا  سید 
با  و  است  فارس  خلیج  حاشیه  کشورهای  ایران  کشاورزی 
همکاری بخش خصوصی زیرساخت های خوبی در این حوزه 

فراهم شده است.
وی با بیان اینکه ایران با تولید ۱۲8 میلیون تن انواع محصولات 
کشاورزی و برخورداری از تنوع اقلیمی از توانمندی خوبی برای 
صادرات محصولات کشاورزی برخوردار است افزود: با توجه به 
تنش ایجاد شده در روابط میان قطر با کشورهای عربی ، امکان 
تامین تمامی نیازهای قطر به محصولات کشاورزی وجود دارد. 
رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی افزود: هماهنگی لازم 
برای حمل ونقل محصولات درخواستی قطر از طریق کشتیرانی 
والفجر انجام شده است و این آمادگی وجود دارد که از بنادر 

عباس، بوشهر و لنگه خدمات صادراتی به قطر انجام شود.
نورانی افزود: مذاکراتی در حال انجام است و تا هفته آینده 
تکلیف صادرات به قطر مشخص خواهد شد که آنها چه مقدار 
درخواست محصولات غذایی و میوه و تره بار دارند تا تامین 
کنیم البته این ظرفیت وجود دارد که در صورت درخواست 
قطر، صادرات محصولات کشاورزی و غذایی را به این کشور از 

هفته آینده آغاز شود.
وی با بیان اینکه در شرایط کنونی روزانه 4۰ تا ۵۰ کانتینر 
میوه و تره بار به کشورهای حاشیه خلیج فارس به ویژه امارات 
صادر می شود ادامه داد: با این توانمندی و اعمال تغییرات می 
توانیم، حجم وسیعی از مواد غذایی و پروتئینی و شیلات به 

قطر صادر شود.
نورانی گفت: در حوزه خلیج فارس به علت وجود رقبای 

قدرتمند، محصولات ما از کیفیت بالایی برخوردارند و بسته 
بندی و نحوه حمل ما در حد استانداردهای جهانی است ضمن 
اینکه زمان حمل بار از بوشهر تا قطر از مسیر دریایی فقط 8 
ساعت و از مسیرهای دیگر تا ۱۲ ساعت است البته مسیرهای 

هوایی هم برای صادرات به قطر وجود دارد.
وی با بیان اینکه در بحث محصولات باغی جزو ۷ کشور اول 
تولیدکننده دنیا هستیم افزود: با این ظرفیت می توانیم حضور 

جدی و چشمگیر در قطر داشته باشیم و نیازهای غذایی آنها 
را برطرف کنیم ضمن اینکه برآورد ما نشان می دهد ۳ تا 4 
میلیارد دلار مصرف محصولات غذایی وارداتی قطر است که 

می توانیم از طریق بنادر دو کشور این نیازها را پوشش دهیم.

در  ما  غذایی  محصولات  صادرات  بیشترین  گفت:  نورانی 
شرایط کنونی به امارات و کویت است اما این توانمندی را 
داریم که علاوه بر کشورهای یاد شده و قطر به عربستان و دیگر 
کشورهای اسلامی و همسایه نیز محصولات کشاورزی و غذایی 

خود را صادر کنیم.
وی با بیان اینکه وضع کیفی محصولات غذایی و کشاورزی ما 
در حوزه لبنیات و میوه و تره بار بسیار مطلوب است اضافه کرد: 
البته موردی که موجب شد در بازار روسیه موفق نباشیم به علت 
تعرفه های بالا و وجود بروکراسی اداری در این کشور و تاخیر 

در تصمیم گیری ما بود.
وی با بیان اینکه تنوع محصولات غذایی و کشاورزی ایران 
بسیار بالاست افزود: از ۱۳ اقلیم دنیا ۱۱ اقلیم را دارا هستیم 
ضمن اینکه کشت گلخانه ای ما نیز در حال رشد روزافزون است 
در بخش محصولات زراعی و به ویژه محصولات جالیزی از انواع 
سبزیجات، صیفی جات و میوه های جالیزی تنوع و امکانات 

بسیار خوبی داریم. 

رییس اتحادیه مشاوران املاک:

سونامی قیمت مسکن در راه نیست

رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی ایران  عنوان کرد

بازارمحصولات کشاورزی کشورهای حاشیه خلیج فارس در انحصار ایران 
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و  مدیره  هیئت  عضو  از  استقلال  فوتبال  تیم  سرپرست 
پیشکسوت تیم استقلال خواست که صحبتی نکنند تا باشگاه 

کارش را انجام دهد.
نصرالله عبداللهی درباره اظهارات حسن زمانی علیه علیرضا 
منصوریان اظهار داشت: از زمانی خواهش می کنم دیگر صحبت 
نکند. خودمان زخم خورده  هستیم و او اجازه دهد این زخم 
التیام یابد و بتوانیم با آرامش کارها را انجام داده و بازیکنان مان 
را بگیریم. کادر فنی استقلال به غیر از نتیجه اخیر برابر العین، 
خیلی خوب کار کرد. من کنار مربیان زیادی حضور داشتم 
و می دیدم کادر فنی منصوریان چقدر زحمت می کشد و به 
کارشان علاقه دارد. درست نیست یک نفر از اعضای هیئت 
مدیره استقلال این حرف ها را بزند، حرف هایی که باعث تنش 

شده و ناراحتی هواداران می شود.
وی افزود: آقای زمانی! خواهش می کنم حرف نزنید! زمانی 
آدم بدی نیست، اما یا مشاوره های بدی دارد یا از طرف کسی 
شانتاژ می شود. چرا اعضای هیئت مدیره سایر باشگاه ها صحبت 
نمی کنند و فقط زمانی حرف می زند؟ اینکه مصاحبه و زخم  ها را 
بیشتر کنید، چه اتفاقی می افتد؟ نمی دانم چرا زمانی این حرف ها 

را می زند.
سرپرست تیم استقلال در واکنش به اظهارات زمانی مبنی بر 
اینکه وقتی او فوتبال بازی می کرده، منصوریان به دنیا نیامده بود، 
گفت: شاید او بازی می کرده، اصلًا او همه کاره بوده و ورزشکار 
هم هست، اما بهتر است دیگر صحبت نکند و اجازه دهد باشگاه 
کارش را انجام دهد. بهتر است زمانی دنبال فراهم کردن پول 

باشد. بازیکنان برای تمدید قرارداد پول می خواهند. آقای زمانی! 
باشگاه مدیرعامل دارد و باید خودت را با او هماهنگ کنید.

عبداللهی در پاسخ به این سؤال که چطور زمانی صحبت از 
آمدن سرمربی خارجی می کند، گفت: از این مسائل خبر ندارم، 
او نظرش را داده است. باشگاه مدیرعامل دارد و دنبال بازیکنان 

مدنظر خود است.
اینکه  بر  اظهارات حسن روشن مبنی  به  وی در واکنش 
سرمربی خارجی برای استقلال انتخاب و منصوریان دستیارش 
شود، تصریح کرد: گفتن این حرف ها کاری ندارد. از روشن و 
زمانی خواهش می کنم اجازه دهند کارمان را با آرامش انجام 
دهیم. این شکست نخستین بار است که اتفاق می افتد. زمان 
رایکوف مگر این نتیجه رخ نداد؟ آن زمان تماشاگران کمی 
داشتیم که یک گوشه می نشستند، اما پس از آن نتایج خیلی 
خوبی با رایکوف گرفتیم و تماشاگران مان زیاد شدند. پس از آن 
۶تای سال ۵۲، نه تنها تعداد تماشاگران مان کم نشد، بلکه بیشتر 
شد، چون چند قهرمانی در ایران و آسیا کسب کردیم. متأسفانه 
برخی ها شیطنت می کنند. من از روشن و زمانی می خواهم 

حرف نزنند و آرام باشند.
سرپرست تیم استقلال در خصوص لیست خروجی استقلال 
گفت: تاکنون میعاد یزدانی و علی سیار از استقلال جدا شده 
و محمدحسین کنعانی زادگان هم برای فصل آینده در تیم ما 

حضور نخواهد داشت.
وی در مورد اینکه گفته می شود مهدی رحمتی، خسرو 
حیدری، هرایر مگویان و یعقوب کریمی هم در لیست خروج 
قرار دارند، گفت: رحمتی و خسرو با استقلال قرارداد دارند، اما 
از بین سایر نفرات، کادر فنی در حال مطالعه است که تصمیم 

خود را بگیرد.

باشگاه نفت تهران با صدور بیانیه ای خطاب به باشگاه سایپا، نسبت به جذب دو بازیکن از این 
تیم واکنش نشان داد.

باشگاه نفت تهران مراتب اعتراض خود به فسخ قرارداد یک طرفه از سوی برخی بازیکنان را به 
سازمان لیگ اعلام کرده و انتظار دارد فدراسیون فوتبال نیز براساس مقررات در این باره مانع از 

تضییع حق و حقوق باشگاه ها شود.
در اطلاعیه باشگاه نفت آمده است:

»باشگاه نفت با توجه به اقدامات برخی بازیکنان در پایان فصل مبنی بر مذاکره با دیگر تیم ها، 
طی نامه ای به سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال اعلام کرده بود که هیچ یک از بازیکنان نفت که 

تحت قرارداد با دیگر تیم ها هستند، حق فسخ یک طرفه ندارند.
امروز نیز سرپرست باشگاه نفت با ارسال نامه ای به آقای بهاروند، رییس سازمان لیگ اعلام کرده 

که نفرات تحت قرارداد با این باشگاه براساس مقررات و مستندات حق فسخ ندارند.
باشگاه نفت از طریق کمیته تعیین وضعیت بازیکنان فدراسیون فوتبال نیز این موضوع را تا 
حصول نتیجه نهایی قویاً و قانوناً پیگیری خواهد کرد. امیدواریم باشگاه سایپا که با دو بازیکن تحت 
قرارداد نفت )علیاری و اسدی( قرارداد بسته نیز در این باره پاسخگوی اقدام خود باشد و دست به 

اقداماتی نزند که نهایتاً به تضییع حق و حقوق باشگاه ها منجر شود.
در این باره علاوه بر معیارهای قانونی و آیین نامه ها و مصوبات فدراسیون فوتبال، باید به این 
نکته نیز اشاره کنیم که یکی از بازیکنان با اعلام شماره حساب مسدود و عدم اعلام شماره حساب 
صحیح به باشگاه از دریافت مبلغ خودداری کرده تا بتواند اینگونه اقدام به عقد قرارداد با یک تیم 

دیگر بکنند. باشگاه نفت همه این اتفاقات را به فدراسیون فوتبال گزارش کرده است.
همچنین اعلام می کنیم، محمد دانشگر که تاکید کرده با دو تیم مذاکراتی داشته، تحت قرارداد 
با نفت تهران است و نمی تواند همچون دیگر بازیکنان تحت قرارداد اقدام به فسخ یک طرفه بکند.

باشگاه نفت انتظار دارد فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ بر اساس قوانین و مقررات مانع از 
تضییع حق و حقوق باشگاه ها شده و اجازه ندهد برخی بازیکنان با برخی اقدامات خاص و عجیب 
سعی در دور زدن قانون داشته و بدون توجه به قراردادی که دارند اقدام به عقد قرارداد با دیگر 
تیم ها کنند. امیدواریم باشگاه سایپا نیز دست به اقدامات خلاف قوانین نزده و کاری نکند که منجر 
به از بین رفتن حق و حقوق باشگاه های فوتبال شود. با آگاهی از همه اتفاقات شایسته است در این 
باره هر چه سریع تر رسیدگی های لازم انجام شود و باشگاه نفت هم قویاً و قانوناً پیگیر این موضوع 
خواهد بود. تاکید داریم این فسخ های یک طرفه قانونی نبوده و باشگاه نفت هم اجازه نمی دهد به 

همین راحتی تضییع حق و حقوق باشگاه تضییع شود«

سرمربی اسبق تیم ملی گفت: امیدوارم دوشنبه شب خاطره 
انگیزی برای فوتبال ایران رقم بخورد.

علی پروین درباره دیدار تیم   ملی مقابل ازبکستان عنوان کرد: 
تیم   ملی  در این دوره با تفکرات کی روش مسیر مقتدرانه ای 
را پیش گرفته و خیلی خوشحالم که تا این جا ملی پوشان 
شایستگی های خود را به بهترین شکل نشان داده اند. جا دارد 
به کارلوس کی روش، دستیارانش و ملی پوشان  بابت این نتایج 
تبریک بگویم. آفرین به این تیم شایسته که کسی نمی تواند  به 

دروازه اش نزدیک شود چه برسد به این که گل بزند.
وی ادامه  داد: درست است که تیم ملی تا اینجا عالی کار کرده 
اما  اطمینان دارم کارلوس کی روش همه تمرکز تیم را به بازی 

ازبکستان معطوف کرده است. به  هر حال فوتبال  است و هیچ 
چیزی قابل پیش بینی نیست.

 من در صحبت های اخیر کی روش  متوجه شدم که او تاکید 
کرده تا قبل از کسب نتیجه موردنظر در بازی ازبکستان، کسی 
حق شادی ندارد و این اوج حرفه ای گری او را می رساند. پروین 
افزود: سعی می کنم  در کنار مردم عزیز کشورمان دوشنبه شب 
به ورزشگاه آزادی بروم و تیم   ملی را تشویق کنم. امیدوارم در 
سایه حضور پرشور هواداران شب خاطره انگیزی برای فوتبال 

ایران رقم بخورد.

 باشگاه تراکتورسازی نیازمند فسخ قرارداد امید عالیشاه با باشگاه پرسپولیس است تا بتواند این 
بازیکن را به عنوان بازیکن سرباز جذب کند.

باشگاه تراکتورسازی به دلیل شکایت بازیکنان خارجی و سابق خود از پنجره نقل  و انتقالات 
تابستانی محروم شده است، با درخواست رسمی به باشگاه پرسپولیس، از این باشگاه خواسته است 
که قرارداد امید عالیشاه را فسخ کند تا تراکتورسازان بتوانند این بازیکن را به عنوان سرباز جزو سه 

سهمیه آزاد خود که بعد از پنجره رسمی نقل  و انتقالات است، جذب کند.
از این رو باشگاه تبریزی مذاکراتی را با سرخپوشان پایتخت انجام داده و در حال  رایزنی با این 

باشگاه هستند. همچنین باشگاه تراکتورسازی مشروط کردن صدور کارت پایان خدمت احمد 
نوراللهی را به فسخ قرارداد پرسپولیس با عالیشاه تکذیب کرده است.  این باشگاه اعلام کرد: صدور 
کارت پایان خدمت احمد نوراللهی به ما مربوط نمی شود. ارگان های مربوطه باید نامه کسری 
خدمت این بازیکن را تایید کرده و سپس آن را برای ما ارسال کنند و ما نیز طبق قانون کارت 
پایان خدمت این بازیکن را صادر خواهیم کرد. این موضوع به هیچ وجه به امید عالیشاه و ماجرای 
قرارداد این بازیکن با باشگاه پرسپولیس مربوط نمی شود. ما با پرسپولیس برای فسخ قرارداد 

عالیشاه مذاکره کرده ایم و شرطی برای آنها نگذاشته ایم.

   آقای زمانی! خودتان را با مدیرعامل هماهنگ کنید

عبداللهی: زمانی و روشن صحبت نکنند تا کارمان را انجام دهیم

 باشگاه نفت: 

باشگاه سایپا پاسخگو باشد و حق باشگاه ها را تضییع نکند

پروین: تصمیم کی روش اوج حرفه ای گری بود

درخواست رسمی باشگاه تراکتورسازی از پرسپولیس برای فسخ قرارداد عالیشاه

شروط سازمان لیگ برای ثبت قرارداد 
باشگاه های بدهکار

مسئول نقل و انتقالات سازمان لیگ گفت: باشگاه ها باید تاییدیه کمیته بین الملل 
فدراسیون فوتبال، کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و کمیته انضباطی را با امضای 
دبیرکل فدراسیون فوتبال به سازمان لیگ ارائه کنند تا اجازه ثبت قرارداد آن ها 

داده شود.
فریبرز محمودزاده درباره برنامه فصل ۹۷-۹۶ لیگ آزادگان اظهار کرد: ما پارسال 
رقابت ها را در تاریخ ۱۷ مرداد آغاز کردیم. امسال هم قطعا در دهه دوم مرداد، بین 

دهم تا پانزدهم آغاز می شود.
مسئول نقل و انتقالات سازمان لیگ در پاسخ به این سوال که باشگاه های بدهکار 
برای حضور در فصل نقل و انتقالات چه اقدامی باید انجام دهند گفت: در نیم 
فصل ۹۶-۹۵ تیم های لیگ برتری و لیگ یکی که پرونده انضباطی درباره بدهی 
به بازیکنان داشتند، باید ۱۰ درصد از کل بدهی های شان به علاوه مبلغ قرارداد 
بازیکنی که قصد جذب آن را داشتند، به کمیته انضباطی پرداخت می کردند تا 

اجازه جذب بازیکن پیدا کنند.
او افزود: امسال کمیته انضباطی تعیین کرده است که باشگاه ها باید چیزی حدود 
۳۰ درصد از بدهی ها به علاوه مبلغ بازیکنی که قصد جذب آن را دارند، به این 
کمیته پرداخت کنند. تیم ها باید تاییدیه کمیته بین الملل فدراسیون فوتبال، کمیته 
تعیین وضعیت بازیکنان و کمیته انضباطی را با امضای دبیرکل فدراسیون فوتبال به 
رییس سازمان لیگ ارائه کنند تا پس از آن ما اجازه ثبت رسمی قراردادهای آن ها 
را بدهیم. نقل و انتقالات از تاریخ ۲۵ خرداد آغاز می شود و تا ۱۵ شهریور ادامه 
دارد و در این مدت به هیچ عنوان قرارداد باشگاهی را بدون داشتن این تاییدیه 

ثبت نمی کنیم.

کی روش: 

 در فوتبال برد ارزان به دست نمی آید
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در خصوص آخرین مرحله آماده سازی جهت 

رویارویی با ازبکستان بیانیه ای را صادر کرد.
متن بیانیه کارلوس کی روش، سرمربی تیم ملی فوتبال ایران به شرح زیر است:

تابلو نتیجه و قیمتی که باید پرداخت شود
در فوتبال یا در زندگی ما همیشه تابلوی نتیجه ای داریم که شرایط ما را شرح 
می دهند. برای تیم ما تابلوی نتیجه واضح است: در رده نخست گروه قرار داریم؛ 

هیچ باخت و گل خورده ای نداریم.
اما ما هنوز در جایگاهی نیستیم که انتظارش را داریم. ما هنوز در جایگاهی 
نیستیم که می خواهیم باشیم. این درست است که ما بهتر از آنچه در گذشته بودیم 
هستیم اما تابلوی نتیجه ما امروز فقط مسئولیت ما را افزایش می دهد و دانستن این 

موضوع که استانداردها و خواسته های ما بالاتر رفته است.
این موضوع بسیار مهم است که گفته شود چون بازی ما هنوز به اتمام نرسیده 
است. درحقیقت ما ۳، ۹۰ دقیقه ی دیگر برای بازی کردن داریم تا به آرزوها و 

موفقیت برسیم.
دوباره در فوتبال و در زندگی، برد و موفقیت با قیمت ارزان بدست نمی آید! ما 
همه باید سخت تر از همیشه کار کنیم، ما همه باید یک چیز بیشتر و متفاوت تر 
داشته باشیم. بدلیل اینکه اگر ما می خواهیم تغییر ایجاد کنیم در نهایت این تنها 

راهی است باید پیش بگیریم.
اگر می خواهیم موفق شویم یک قیمت وجود دارد که باید بپردازیم. دوباره، 
پیروزی ها هرگز آسان بدست نمی آیند. در این لحظه فداکاری و وقف کامل، تیم 

ملی را به جایگاهی که ما آرزویش را داریم، می رساند.

واکنش دبیرکل AFC به مناقشه فوتبالی
 ایران و عربستان

دبیرکل کنفدراسیون فوتبال آسیا با اشاره به مناقشه فوتبالی ایران و عربستان 
گفت که تصمیم درباره بازی نکردن پرسپولیس و الاهلی عربستان در خانه، خارج 

از کنترل کنفدراسیون فوتبال آسیاست.
قرعه کشی لیگ قهرمانان آسیا روز سه شنبه برگزار شد و پرسپولیس ایران باید 

برابر الاهلی عربستان دیدار کند.
ویندسور جان دبیرکل کنفدراسیون فوتبال آسیا درباره این اتفاق، گفت: ما 
امیدواریم که الان که قرعه کشی صورت گرفته تاثیر اتفاقات سیاسی کم باشد. 
متاسفانه ما این فرصت را از دست دادیم که تیم های پرسپولیس و الاهلی در خانه 
بازی کنند. با این حال اینها تصمیماتی بوده که خارج از کنترل AFC بوده و در 

سطح دولت ها گرفته شده است.
این صحبت ها در حالی مطرح شده است که به نظر می رسد همچنان شیوخ 

سعودی در تصمیم گیری های کنفدراسیون فوتبال آسیا دخیل هستند.
جان همچنین درباره شهرهای میزبان این دیدار رفت و برگشت گفت: ایران، 
عمان را برای این بازی انتخاب کرده و عربستان پیش تر قطر را انتخاب کرده بود که 

اکنون می خواهد این مکان را عوض کند.

تاج:

 این افتخار را به ورزش کشور تبریک می گویم
رییس فدراسیون فوتبال در پیامی صعود تیم ملی فوتبال ساحلی به رده سوم 

جهان را تبریک گفت.       
 در پیام مهدی تاج آماده است:

ملی پوشان فوتبال ساحلی علیرغم تمام کمبودهایی که در بخش امکانات دارند اما 
همواره نام ایران عزیز را در سطح جهان مطرح ساخته اند . بدون شک افتخارآفرینی 
های مداوم اعضای تیم ملی فوتبال ساحلی به دلیل یکدلی ، هدفمندی و غروری 
است که یکایک بازیکنان در لباس مقدس تیم ملی دارند که اگر غیر از این بود، در 
سال های متوالی شاهد پیشرفت و ادامه روند صعودی پیوسته آنها در سطح جهان 
آنها نبودیم. این افتخار که در پی آن برای نخستین بار تیم ملی فوتبال ساحلی 
کشورمان توانسته در رده سوم رنکینگ جهانی و بالاترین رده ورزش گروهی قرار 
بگیرد را به همه اعضای جامعه ورزش کشور تبریک می گویم و ضمن قبولی طاعات 
و عبادات همه ورزشکاران مومن و پرتلاش کشورمان در ماه مبارک رمضان، برای 
بازیکنان، کادرفنی و سایر دست اندرکاران تیم ملی فوتبال ساحلی ادامه این روند 

پرافتخار را آرزومندم.

منصوریان:

 ازبکستان حریف قدرتمندی است
سرمربی تیم استقلال گفت:روحیه پرتلاش و انگیزه بالای کی روش در همه این 

سال ها به تیم ملی و بازیکنان تیم هم تزریق شده است.       
علیرضا منصوریان درباره دیدار تیم ملی مقابل ازبکستان عنوان کرد:من به فوتبال 
ایران بابت جایگاه تیم ملی در مقدماتی جام جهانی تبریک می گویم.به دوست 
و برادر عزیزم، کارلوس کی روش هم تبریک می گویم که خستگی ناپذیر برای 

موفقیت فوتبال ایران تلاش کرده است.
روحیه پرتلاش و انگیزه بالای او در همه این سال ها به تیم ملی و بازیکنان تیم 

هم تزریق شده است.
وی افزود:نباید فراموش کنیم که دیدار با ازبکستان مسابقه بسیار سختی است و 
به هیچ عنوان نباید این بازی را آسان تلقی کرد.این نکته ای است که در صحبت 
های سرمربی تیم ملی هم دیده شده  و کی روش هم گفته که باید تیم با همه 

توان در این بازی حاضر شود.
منصوریان خاطرنشان کرد:ازبکستان حریف قدرتمندی است و برای اینکه شانس 
صعودش را حفظ کند برای کسب سه امتیاز به تهران می آید.امیدوارم با تدابیر 
کادر فنی و تلاش بازیکنان نتیجه موردنظر را در حضور پرشمار تماشاگران مان 

کسب کنیم.

دستیار کی روش نظاره گر دیدار حریف ایران 
مقابل تایلند

کمک مربی تیم ملی فوتبال ایران دیدار تدارکاتی ازبکستان و تایلند را از نزدیک 
نظاره کرد.

 اوسیانو کروز، کمک مربی تیم ملی  به ازبکستان سفر کرد تا دیدار بین تیم 
ازبکستان و تایلند را که روز گذشته )۱۶ خردادماه( برگزار شد و با برتری ۲ بر صفر 

ازبکستان خاتمه یافت، از نزدیک نظاره کند.
همچنین کروز اطلاعاتی برای کادر فنی جمع آوری نمود که به  آماده سازی بهتر 

جهت مسابقه با ازبکستان در تاریخ ۲۲ خرداد کمک می کند.

عضو سابق هیات مدیره پرسپولیس با بیان اینکه جلسات 
هیات مدیره باید آنلاین پخش شود، گفت: باید جاه طلب باشیم 

و قهرمانی آسیا و حضور در جام باشگاه های جهان را بخواهیم.
و  برتر  لیگ  پرسپولیس در  قهرمانی  درباره  زادمهر  محمد 
همچنین صعود این تیم به جمع هشت تیم برتر لیگ قهرمانان 
آسیا صحبت هایی را مطرح  و تاکید کرد که پرسپولیس باید به 

جام باشگاه های جهان راه یابد.
وی همچنین ضمن اعلام دلایل جدایی اش از پرسپولیس، 
بزرگترین تفاوت فوتبال ایران با فوتبال دنیا را بحث فرهنگی 
دانست و از لزوم ترانسفر سه بازیکن در سال به کشورهای دیگر 
صحبت کرد. مشروح گفتگوی زادمهر با خبرنگار مهر در ذیل 

می آید:
کارگروهیموفقیتپرسپولیسرارقمزد

مهمترین مسئله برای موفقیت، امید داشتن و تلاش برای به 
دست آوردن آن هدف است. در کنار اینها باید آرامش داشت و 
با یک کار گروهی موفقیت ها را رقم زد. در باشگاه پرسپولیس 
هم تک تک افراد از جمله بازیکنان، مربیان، کادر پزشکی، کادر 

تدارکات، مدیریت و هواداران این موفقیت را رقم زدند.
باید قهرمانی آسیا و حضور در جام باشگاه های جهان را 

بخواهیم
ما نباید به قهرمانی لیگ برتر راضی باشیم، باید بالاتر برویم 
و بگوییم که قهرمانی آسیا را می خواهیم. باید نمره ۱۰۰ را 
بخواهیم که حداقل به ۹۰ برسیم. به نظرم باید این تیم و 
هواداران را جهانی کنیم و به مسابقات جام باشگاه های جهان 
راه یابیم. باید جاه طلب و زیاده خواه باشیم و به آن چیزی که 

داریم قانع نشویم.
پرسپولیسباقرعهخوبیروبروشد

قرعه خوبی داریم ولی اگر به العین یا الهلال هم می خوردیم 
مشکلی نبود. پرسپولیس مصمم است با موفقیت در بازی رفت 
و برگشت از گروهش بالا بیاید. وقتی نگاهمان این باشد فرقی 
نمی کند با چه تیمی بازی کنیم. فوتبال را باید در فضای ورزشی 
نگه داشت و آنرا سیاسی نکنیم. خیلی ها دوست دارند این فضا 

سیاسی باشد.
چمنکشورهایآسیایمیانهخوبنیست

دوست داریم در بازی رفت با الاهلی عربستان، هواداران به 
ما نزدیک باشند ولی از آن مهمتر، کیفیت زمین چمن است. 
اگر توانستیم باید کشورهای آسیایی میانه مثل تاجیکستان و 
ترکمنستان را برای بازی رفت انتخاب کنیم با  ولی چمن این 
کشورها خوب نیست. اگر هم این کشورها نشد، باید امارات 
انتخاب شود که در این کشور تماشاگر داریم. با این حال معتقدم 
حتی اگر در خاک عربستان بازی کنیم نگاهمان باید این باشد 
که قوانین حرفه ای فوتبال وارد شویم. در فوتبال چیزی به اسم 

جنگ نداریم.

موضوعخاصیدرجداییمنازپرسپولیسمطرحنبود
موضوع خاصی در جدایی من مطرح نبود. شغل اصلی من 
طبابت است و این موضوع زمان زیادی از من می گرفت. احساسم 

این بود که در شرایط فعلی به فکر و نیروی جدیدی نیاز است.
جلساتهیاتمدیرهآنلاینپخششود

از نظر من هیات مدیره باشگاه پنج نفر نبود، بلکه کل خانواده 
بزرگ پرسپولیس بود. چه اشکال دارد که جلسات هیات مدیره 
آنلاین باشد و مردم هم بدانند چه کار می کنیم و چه تصمیماتی 

گرفته می شود.
گاهیاوقاتروزی۳پروندهبینالمللیداشتیم

برای  زیادی  زحمت  باشگاه  سرپرست  طاهری  اکبر  علی 
پرسپولیس کشید که همه ثمره آن را دیدیم. ثمره آن تفکر و 
نظم و انضباط، قهرمانی در لیگ و نتایج خوب در آسیا بود. ولی 
یکسری از مشکلات هست بخصوص بحث بدهی های گذشته 
که امیدواریم حل بشود و به صفر برسد. در مقاطعی از سال روزی 
نبود که دو یا سه پرونده بین المللی نداشته باشیم، ما با این 
مشکلات در پرسپولیس مواجه بودیم. تا این مشکلات باشد نمی 

توان برنامه ریزی طولانی مدت برای آینده داشت.
یکیازدلایلموفقیتپرسپولیسشخصیتبرانکوبود

بیشترین تاثیر را روی بازیکنان، مربیان دارند. بدون شک یکی 
از دلایل موفقیت پرسپولیس شخصیت قوی روانشناسی و جامعه 
شناسی برانکو ایوانکویچ بود. ما با برانکو بعد از هر بازی نشست 
های دوستانه داشتیم و حتی راجع به نوع تعویض ها هم صحبت 

می کردیم، نه برای بازرسی بلکه در جهت یادگیری. مربی باید 
احساس امنیت کند و در این فضای امن حرف دلش را بزند.

بایدبازیکنترانسفرکنیم
در باشگاه باید نگاه درآمدزایی از طریق ترانسفر بازیکن وجود 
داشته باشد، سال گذشته یک باشگاه چینی خواهان محمد 
انصاری شد و حتی حاضر بود پول بسیار خوبی به باشگاه ما 
بدهد که البته بخاطر شرایط تیم پرسپولیس امکان جدایی این 
بازیکن نبود. انشاالله در ادامه کار این هدف هم برآورده می شود. 

پرسپولیس باید برای فوتبال ایران یک سکوی پرتاب باشد.
تیم »ب« پرسپولیس تشکیل شود

همه دیدند که ما امسال بدون بازیکن خارجی به موفقیت 
رسیدیم. این نشان می دهد که با پشتوانه سازی و میدان دادن به 
جوانان می توانیم موفق باشیم. از نظر من تیم »ب« پرسپولیس 
باید تشکیل شود تا بتوانیم بازیکنان خوبی را تربیت کرده و حتی 

سالی دو یا سه بازیکن ترانسفر کنیم.
»آماده خوری« به تیم کمک نمی کند

من با تفکر آماده خوری موافق نیستم. باید خودمان بازیکن 
بسازیم، شاید خرید بازیکن به صورت مقطعی به تیم کمک کند 
ولی ثابت شده است که بدون بازیکن خارجی هم می توان به 

موفقیت رسید.
مسلمانقدرفرصتیکهدادهشدرادانست

محسن مسلمان دو سال پیش، شش هفته نیمکت نشین بود 
ولی از زمانی که بازی کرد، فیکس شد و قدر فرصتی که به وی 

داده شد را دانست. اعتقاد دارم تمام بازیکنان همین شرایط را 
دارند و دنبال فرصت هستند.

تفاوتفوتبالایرانودنیابحثفرهنگیاست
بزرگترین اختلاف ما با فوتبال روز دنیا امکانات نیست، بلکه 
بحث فرهنگی است. در بعضی از موارد حتی امکانات ما از 
فوتبال دنیا بیشتر است. توپ همان توپ است و زمین همان 
زمین. درست مثل این است که بگوییم اتومبیل بنز در آلمان 
و امریکا همان اتومبیلی است که در ایران هست ولی فرهنگ 
استفاده از آن فرق می کند. همانطور که گفتم از نظر بنده 
بزرگترین تفاوت فوتبال ایران با فوتبال دنیا بحث فرهنگی 

است.
باشگاهنمیتواندمسائلخصوصیبازیکنراکنترل

کند
بعضی از بازیکنان حرفه ای نیستند، یک بازیکن فوتبال نهایتا 
باید ساعت ۱۰ شب در رختخواب باشد ولی باشگاه نمی تواند 
این مسائل خصوصی را کنترل کند چراکه چنین مواردی به 
شخصیت فرد و نوع تربیت وی برمی گردد. شاید بازیکنی باشد 
که ۱۰ خط موبایل داشته باشد ولی باید اصول و طرز تفکرش 

را درست کنیم.
ثروتپرسپولیسهوادارانشهستند

باید نیمه پر لیوان را هم ببینیم. با تمام ایرادات و مشکلاتی 
که هست پرسپولیس در حال حاضر یک استادیوم اختصاصی و 
دو زمین تمرین دارد. این ایده آل نیست ولی برای پرسپولیس 
خوب است باید این توقع در بازیکنان ایجاد شود که پرسپولیس 
به جام باشگاه های جهان راه یابد. به خصوص اینکه ثروتی بنام 

هوادار داریم.
وقفهدرلیگقهرمانانآسیابهنفعمانیست

یکی از ایرادات لیگ قهرمانان آسیا این است که کنفدراسیون 
فوتبال آسیا با ما هماهنگ نیست. مسابقات لیگ قهرمانان در 
شرایطی به اتمام می رسد که تیم های ما در اوج هستند ولی 
با یک وقفه مواجه می شویم و تیم ها دگرگون می شوند. شاید 
این وقفه ها برای تیمی مثل نفت تهران خوب باشد ولی برای 

پرسپولیس ضرر است.
پرسپولیسشرایطبحرانیراپشتسرگذاشت

امیدوارم طاهری با تدبیر و تعامل در پرسپولیس حفظ شود. او 
زحمات زیادی برای تیم کشید و شرایط بحرانی را با آرامش و 
تدبیر پشت سر گذاشت. او باز هم مشکلات را با همین شیوه و 

بدون حاشیه حل می کند.
حلیکمشکلمثلزدنسهگلبهحریفبود

خاطرات خوب از پرسپولیس زیاد است ولی وقتی یک مشکل 
حل می شد، درست مثل این بود که سه گل به حریف زده ایم. 
این دیگر بین خودمان می ماند که چطور بحران ها با تدبیر و 

خرد  حل می شد.

تیم »ب« تشکیل شود؛

زادمهر: پرسپولیس باید به حضور در جام باشگاه های جهان فکر کند

 خلعتبری، صادقی و کرمی مدنظر پدیده
باشگاه پدیده مشهد در راستای تقویت خودش برای فصل آینده با چند بازیکن در 

حال مذاکره است.
 تیم فوتبال پدیده مشهد تا به امروز دو بازیکن از سهمیه لیگ برتری اش را به 
خدمت گرفته و در صدد است چند بازیکن دیگر را هم به فهرست خودش اضافه کند.

رضا مهاجری در صدد تقویت تیمش برای فصل بعد است و ۳ بازیکن را ۳ پست در 
نظر گرفته است. مهاجری از مسئولان باشگاه خواسته تا شرایط لازم را برای جذب 

محمدرضا خلعتبری، اکبر صادقی و عبدالله کرمی فراهم کنند.

پیروانی، نکونام و روانخواه گزینه های اصلی 
سرمربیگری تیم های امید، جوانان و نوجوانان
 بخت های اصلی سرمربیگری تیم های ملی امید،جوانان و نوجوانان مشخص شدند.

جلسه کمیته فنی فدراسیون فوتبال ظهر دیروز برگزار شد. در این جلسه در 
خصوص مسائل مختلف و از جمله تعیین نهایی سرمربیان تیم های ملی نوجوانان، 
جوانان و امید بحث و بررسی های لازم انجام گرفت.امیر حسین پیروانی به عنوان 
بختهای اصلی سرمربیگری تیم ملی امید، جواد نکونام به عنوان گزینه اصلی تیم ملی 
جوانان و امیدرضا روانخواه به عنوان گزینه اصلی سرمربیگری تیم ملی نوجوانان در 
جلسه کمیته فنی مشخص شدند.  اگرچه که هنوز خبر رسمی این جلسه از سوی 
فدراسیون فوتبال اعلام نشده اما گفته می شود فدراسیون فوتبال به زودی سرمربیان 

جدید تیم های ملی را اعلام خواهند کرد.

خانه نشینی مربیان قهرمان در لیگ هفدهم
چهار سرمربی ای که سابقه قهرمانی در لیگ برتر را دارند فعلا از لیگ کنار ماندند.

تا به امروز ۱۱ سرمربی موفق شده اند قهرمانی در لیگ برتر را جشن بگیرند. علی 
پروین، فرهاد کاظمی، مجید جلالی، ملادن فرانچیچ، امیر قلعه نویی) ۵ بار(، علی 
دایی، افشین قطبی، عبداله ویسی، حسین فرکی) ۲ بار(، زلاتکو کرانچار و برانکو 
ایوانکوویچ این سرمربیان اند. در لیگ شانزدهم تنها علی پروین، افشین قطبی و 
ملادن فرانچیچ فرصت حضور دوباره پیدا نکردند، با این حال با اتفاقاتی که در فصل 
نقل و انتقالات رخ داد در لیگ هفدهم اکثر سرمربیان قهرمان در شروع لیگ حضور 
ندارند. علاوه بر علی پروین، افشین قطبی و ملادن فرانچیچ که بعید است دیگر در 
لیگ برتر ایران سرمربی گری کنند، امیر قلعه نویی، حسین فرکی، فرهاد کاظمی، 
عبداله ویسی هم فعلا با تیمی به توافق نرسیدند. به این ترتیب از قهرمانان ۱۲ دوره 
لیگ برتر خبری نخواهد بود. در لیگ هفدهم تنها چهار سرمربی سابقه قهرمانی در 
لیگ برتر را دارند؛ برانکو ایوانکوویچ، علی دایی، زلاتکو کرانچار و مجید جلالی. برانکو، 
دایی و کرانچار با همین تیم کنونی شان قهرمان ایران شده اند، مجید جلالی هم با 

پاس به این افتخار رسیده است.

استقلال برای شجاعیان به گسترش نامه نوشت
 باشگاه استقلال طی نامه ای به طور رسمی خواهان جذب داریوش شجاعیان شد.

درحالی که روز گذشته منصوریان لیست بازیکنان خود را رسما به افتخاری داد، روز 
)چهارشنبه( نامه رسمی باشگاه استقلال جهت جذب داریوش شجاعیان به باشگاه 
گسترش فولاد ارسال شد. گفته می شود که گسترشی ها شرط جدایی شجاعیان را 
پرداخت حدود یک میلیارد به علاوه حق رشد این بازیکن اعلام کرده اند و به نوعی 
تلاش دارند تا این بازیکن را در جمع خودشان حفظ کنند.  داریوش شجاعیان بازیکن 

ملی پوش گسترش فولاد است که دو سال دیگر با این تیم قرارداد دارد.

روشن:

آقای عبداللهی،حرف نمی زنم ولی ساکت هم 
نمی شوم

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال پاسخ اظهارات نصرالله عبداللهی را داد.
 نصرالله عبداللهی سرپرست تیم استقلال مدعی شد زمانی و روشن حرف نزنند تا 

ما کارمان را ادامه بدهیم.
حسن روشن بعد از این اظهار نظر نصرالله عبداللهی اظهار داشت: آقای عبداللهی! از 
وقتی پا به این مجموعه گذاشتی خیلی عوض شدی! چشم من حرفی نمی زنم ولی 
یادت باشد ساکت نمی شوم و حرفم را می زنم. وی در پایان گفت: چند وقت پیش هم 
در مراسم خدابیامرز پورحیدری بودیم که دیدم حرفی زد و من هم گفتم عمو، من هر 
چه بدانم می گویم تا مردم همه چیز را بدانند.حالا هم اگر این حرف را می زند تعجب 

نمی کنم چون او وارد این مجموعه که شده تغییر کرده است.

عین افشار به سیاه جامگان برگشت
دروازه بان پیشین تیم سیاه جامگان به این تیم بازگشت.

محمد حسین عین افشار که فصل گذشته در تیم استقلال اهواز توپ می زد، با عقد 
قراردادی یک ساله، رسماً به تیم سیاه جامگان پیوست. این دروازه بان قبلًا هم در تیم 

سیاه جامگان حضور داشت.
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هفت میوه برای لاغر شدن
شما می توانید در کنار یک برنامه غذایی درست و مناسب از این میوه ها مصرف کرده 
و نه تنها به هدف تناسب اندام نزدیک تر شوید بلکه ویتامین ها و مواد معدنی خوبی نیز 
دریافت کنید. »بارها و بارها در همین بخش خودمان گفته ایم که لاغر شدن اصولی 
دارد. برای کاهش وزن نیازی نیست به خودتان گرسنگی بدهید و زجر بکشید. کافی 
است اصول لاغری را یاد بگیرید. یعنی این که میزان کالری دریافتی را کاهش دهید، 
ورزش کنید و در کنار آن از برخی مواد طبیعی لاغرکننده که متابولیسم بدن را تحریک 
می کنند به صورت اصولی بهره ببرید. از بین این مواد طبیعی، میوه ها بیشترین اعتبار 
را دارند. میوه های کم کالری و سرشار از آب و فیبر که بدن را تصفیه کرده و به دفع 
توکسین ها کمک می کنند. شما می توانید در کنار یک برنامه غذایی درست و مناسب از 
این میوه ها مصرف کرده و نه تنها به هدف تناسب اندام نزدیک تر شوید بلکه ویتامین ها 
و مواد معدنی خوبی نیز دریافت کنید. اکثر افراد ارزش غذایی همه میوه ها را یکسان 
می دانند اما برخی از این میوه ها همان طور که دنیای رنگارنگی دارند، حاوی فیبرها 
و پکتین بیشتری نیز هستند. این عناصر مغذی به طبیعی ترین شکل ممکن باعث 
تحریک متابولیسم می شوند. در نتیجه برخی میوه ها کمک بیشتری به کاهش وزن و 
جذب انرژی بیشتر می کنند. کافی است در انتخاب این میوه های لاغر کننده دقت کنید.

در ادامه ۷ میوه لاغر کننده را بیشتر معرفی می کنیم.
گلابیقهرمانفیبر:گلابی میوه خوشمزه، آبدار و پرطرفداری است که فیبر زیادی 
در خود جمع کرده است. زمانی که این میوه های سرشار از فیبر را میل می کنید بدون 
شک احساس سیری زودهنگامی خواهید کرد که اتفاقاً مدت زیادی طول می کشد. 
در این صورت نیز معده به مدت طولانی تری پر می شود و در نتیجه کمتر میل به غذا 
خوردن پیدا می کنید. گلابی همچنین حاوی پتاسیم است. این ماده معدنی مهم باعث 
کاهش میزان کلسترول بد خون شده و قلب را در وضعیت بهتری نگه می دارد. اگر 
تصمیم گرفته اید، وزن کم کنید حتماً گلابی را در برنامه غذایی روزانه تان بگنجانید و از 

فواید آن بهره مند شوید.
سیبدشمنچربیواضافهوزن:فرقی نمی کند سیب سبز باشد یا قرمز. این میوه 
بهشتی نیز برای کاهش وزن فوق العاده است. سیب نه تنها میوه ای بسیار خوشمزه است 
بلکه حاوی ویتامین ها و مواد معدنی ضروری بوده و حاوی میزان زیادی فیبر است. اگر 

قصد دارید لاغر شوید حتماً این میوه را به صورت روزانه میل کنید.
قرهقاطیاسیاهگیلهمنبعآنتیاکسیدان:سیاه گیله که با عنوان قره قاط نیز معروف 
است، شهرت زیادی در میزان آنتی اکسیدان خود دارد. این میوه کوچک خواص زیادی 
دارد و از بروز سرطان های متعدد پیشگیری می کند. قره قاط همچنین برای مقابله با 
چاقی مفرط و فشار خون بالا مفید است و به خوبی می تواند میزان چربی بد خون 
را پایین بیاورد. این میوه می تواند با سلول های چربی مقابله کند در نتیجه چربی سوز 

محسوب شده و به کاهش وزن کمک زیادی می کند.
موز:موز میوه ای سالم و حاوی میزان زیادی فیبر و همچنین پتاسیم است. این میوه 
برای افرادی که به دنبال کاهش وزن و تناسب اندام هستند نیز فوق العاده است. البته 
نباید در مصرف این میوه دچار افراط شوید چون قند زیادی دارد و می تواند نتیجه عکس 
دهد. موز تنها میوه حاوی ویتامین B۶ بوده و می تواند دستگاه ایمنی بدن را تقویت 
کند و خطر بروز بیماری های قلبی را کاهش دهد. توصیه می کنیم در چهارچوب یک 

رژیم غذایی مناسب و کم کالری موز را نیز مصرف کرده و از خواص آن بهره مند شوید.
کیویقهرمانویتامینCوسیرکننده:کیوی جزو میوه های سرشار از فیبر است 
که برای هضم غذا و ایجاد احساس سیری طولانی مدت مؤثر عمل می کند. این میوه 

را منبع ویتامین C می دانند و برای افرای که قصد لاغری دارند، بسیار توصیه می شود.
گریپفروتقاتلچربی:گریپ فروت یکی از آن مرکبات مفیدی است که با مازاد 
چربی مقابله کرده و حاوی کالری بسیار اندکی است. محققان به این نتیجه رسیده اند که 
مصرف نصف گریپ فروت نیم ساعت قبل از غذا باعث کاهش وزن می شود. اگر قصد 

کاهش وزن دارید حتماً به مصرف روزانه گریپ فروت فکر کنید.
توتفرنگیمفیدترازآنچهفکرشرامیکنید:این میوه های کوچک و 
خوش رنگ در کاهش وزن تأثیر زیادی دارند. چون باعث ترشح هورمون هایی می شوند 
که با تجمع چربی ها مقابله کرده و متابولیسم بدن را به کار می اندازند. توصیه می کنیم 
که از این میوه بدون افراط و تفریط و در چهارچوب یک رژیم غذایی سالم و مناسب 
بهره ببرید. توت فرنگی یک میوه ضد التهاب نیز محسوب می شود. نکته آخر این که با 
مصرف این میوه ها، ویتامین و مواد معدنی خوبی جذب بدنتان می شود، زودتر به هدفتان 
می رسید و بسیار از بیماری ها از شما دور می شود؛ یعنی یک تیر و چندین نشان. توصیه 

می کنیم تا حد امکان از میوه های سالم، طبیعی و ارگانیک استفاده کنید.«

این 7 وسیله را ضدعفونی کنید
تمیز و ضدعفونی کردن لوازم خانه یکی از روش های تضمین سلامتی و دور ماندن 
از خطرات احتمالی برای سلامتی است، چون در اکثر مواقع از آلودگی احتمالی این 
لوازم غفلت می کنیم و ناخواسته مشکلاتی را برای سلامتی خود و اعضای خانواده به 

بار می آوریم. 
اکثر خانم ها نسبت به تمیز بودن اتاق ها و گردگیری و غیره حساس هستند و می 
خواهند اطراف شان تمیز باشد، اما تمیزی و نظافت خانه به همین جا ختم نمی شود. 
لازم است به طور روزانه کارهایی را برای از بین بردن لکه ها و باکتری ها و دیگر کثیفی 

ها انجام دهید. 
برخی از لوازم نه تنها خیلی زود کثیف و آلوده می شوند، بلکه خیلی زود به لانه 
میکروب های مضر هم تبدیل می شوند. اگرچه در ابتدا این لوازم فقط کثیف به نظر می 
رسند، اما در طول زمان روی سلامتی تاثیر منفی می گذارند. بنابراین بهتر است به فکر 

ضدعفونی کردن این لوازم باشید.
اسکاچولیف

اسفنج و سیم و اسکاچ ظرفشویی و همچنین لیف حمام جزو وسایلی هستند که اگر 
غفلت کنید خیلی زود کثیف و آلوده می شوند، چون این لوازم مدام با رطوبت و سلول 
های مرده بدن و بقایای مواد غذایی در تماس هستند که باعث رشد قارچ ها و باکتری 

هایی مضر برای سلامتی می شوند.
چگونهضدعفونیکنیم؟

کافیست اسکاچ و لیف و غیره را در یک لیوان حاوی آب و سرکه سیب بخیسانید و 
سپس آنها را در معرض حرارت شدید مانند ماکروویو قرار دهید. البته نباید این روش را 

در خصوص اسکاچ های حاوی فلز و سیم ظرفشویی انجام دهید.
روشویی

درست است که خیلی از خانم ها هر از گاهی با مواد شوینده روشویی و دستشویی 
را تمیز می کنند، اما لازم است که به طور روزانه به فکر ضدعفونی کردن این بخش از 
خانه باشید تا از تجمع کثیفی و باکتری ها جلوگیری شود. اگر با دقت به روشویی نگاه 
کنید، لکه های قارچ و جرم هایی که باعث تسریع رشد میکروارگانیسم ها می شوند را 

ملاحظه خواهید کرد.
چگونهضدعفونیکنیم؟

آب اکسیژنه را داخل بطری اسپری بریزید و روی روشویی اسپری کنید. اجازه دهید 
۱۰ دقیقه بماند و سپس با کمک یک اسفنج تمیز و آب پاک کنید. هر روز این کار را 

تکرار کنید.
تختهگوشت

تخته گوشت برای خرد کردن مواد غذایی استفاده می شود و یکی از لوازمی است که 
بیشترین امکان آلودگی به میکروب ها و قارچ ها را دارد. این وسیله به سادگی رطوبت و 
دیگر بقایای مواد غذایی را جذب کرده و زمینه رشد میکروارگانیسم ها را فراهم می کند.

چگونهضدعفونیکنیم؟
آب لیموترش را بگیرید و روی تخته گوشت بمالید. اجازه دهید به مدت ۵ دقیقه بماند 
و با کمی نمک روی آن را بسابید. این دو ماده جزو ترکیبات ضدباکتری هستند و به 

خنثی شدن هر نوع میکروب و باکتری کمک می کنند.
قلموهاواسفنجهایآرایشی

با وجود اینکه نمی توان به چشم دید، اما قلموها و اسفنج های آرایشی که روی پوست 
به کار می روند مکان مناسبی برای تکثیر باکتری ها هستند. تجمع آلودگی و کثیفی 
پوست، بقایای لوازم آرایشی و گرد و خاک، محیطی مناسب برای رشد باکتری ها را 

فراهم می کنند.
چگونهضدعفونیکنیم؟

مقداری صابون مایع را در یک لیوان آب ولرم حل کرده و این لوازم را به مدت نیم 
ساعت در آن قرار دهید. سپس آنها را به خوبی آب بکشید و بگذارید تا کاملا خشک 

شوند.
کفحمامودستشویی

ضدعفونی کردن روزانه کف حمام و دستشویی روشی مناسب برای پیشگیری از 
تشکیل لکه های تیره و بوی بد ناشی از کپک ها است. بهترین کار این است که بعد از هر 
بار حمام کردن و قبل از اینکه بقایای صابون و شامپو روی سطح زمین سفت و خشک 

شود کار ضدعفونی را انجام دهید.
چگونهضدعفونیکنیم؟

دو پیمانه سرکه سفید و آب ولرم را در بطری اسپری بریزید و آن را روی سطح 
موزاییک ها اسپری کنید. ۱۰ دقیقه صبر کرده و در نهایت با دستمال یا تی، زمین را 

پاک کنید.
دستمالهایآشپزخانه

همه خانم ها در آشپزخانه دستمال هایی دارند که لوازم یا حتی مواد غذایی را با آنها 
پاک و خشک می کنند. این دستمال ها همیشه در تماس با مواد غذایی و باکتری ها 
هستند، بنابراین نیاز به ضدعفونی شدن دارند. عدم شستشوی این دستمال ها برای 
سلامتی خطرناک بوده و ممکن است بوی نامطبوعی ایجاد کنند که فضای آشپزخانه 

را در بر می گیرد.
چگونهضدعفونیکنیم؟

نصف لیوان آب لیموترش را با یک لیتر آب گرم مخلوط کرده و این دستمال ها را به 
مدت ۳۰ دقیقه در آن خیس کنید. بعد از این مدت دستمال ها را شسته و جلوی نور 

آفتاب پهن کنید.
کلیدها

کلیدها بخشی از لوازم روزانه محسوب می شوند، اما اکثر افراد توجهی به تمیز کردن 
کلید ندارند. باید بدانید که همه کلیدها به باکتری های خطرناکی آلوده هستند. در واقع 
کلیدها روی سطوح مختلفی گذاشته می شوند و توسط افراد مختلفی دستمالی می 
شوند و حتی ممکن است روی زمین و جاهای آلوده بیافتند. بنابراین ضدعفونی کردن 

روزانه و منظم آنها بسیار ضروری است.
چگونهضدعفونیکنیم؟

روی کلیدها کمی آب اکسیژنه بریزید و یا اینکه آنها را با آب و صابون ضدباکتری 
شستشو دهید.

با بوی بد دهان در ماه رمضان چگونه
 مقابله کنیم؟

یک متخصص آسیب های دهان، فک و صورت بیان کرد: روزه داران می توانند با 
شست و شوی دهان بعد از وعده افطار و سحر از بوی بد دهان در طی روزه داری خودداری 

کنند.
 دکتر نصرت الله عشقیار، متخصص آسیب های دهان، فک و صورت در گفت و گو با 
آنا درباره راهکارهای مقابله با بوی بد دهان طی روزه داری، گفت: به روزه داران توصیه 
می شود برای مقابله با بوی بد دهان بعد از وعده افطار و سحری دندان های خود را به 
خوبی با مسواک شست و شو دهند.وی با بیان اینکه ماندن مواد غذایی در بین دندان ها 
عامل اصلی بوی بد دهان است، افزود: به همین دلیل توصیه می شود روزه داران بعد از 
مسواک از نخ دندان نیز استفاده کنند.عشقیار در ادامه درباره علت خشکی بیش از حد 
زبان در روزه داران، یادآور شد: به افراد توصیه می شود برای جلوگیری از بروز خشکی زبان 
بعد از افطار از آبنبات ترش و یا شربت آبلیمو استفاده کنند.وی افزود: البته افراد باید توجه 
داشته باشند این مواد را نیز به تعداد محدود مورد استفاده قرار دهند زیرا مصرف بیش 
از حد احتمال پوسیدگی دندان را افزایش می دهد.استاد دانشکده دندانپزشکی دانشگاه 
علوم پزشکی تهران خاطرنشان کرد: هم چنین توصیه می شود روزه داران در وعده افطار 
پس از مصرف یک نوشیدنی گرم از نوشیدن آب، مایعات و مواد غذایی سرد و بالعکس 
خودداری کنند زیرا تغییر دما ضریب پوسیدگی را افزایش می دهد.عشقیار یادآور شد: 
افرادی که چای خود را با مواد قندی از قبیل خرما، بامیه و زولبیا مصرف می کنند باید 
بلافاصله دندان های خود را با آب شست و شو دهند تا احتمال پوسیدگی کاهش پیدا کند.

نوشیدن آبلیموی صبحگاهی واقعا مفید است؟!
روز را بهتر از این نمی شود آغاز کرد! نوشیدن یک فنجان آب گرم که در آن، آبِ لیموی 
تازه ریخته باشید؛ این نوشیدنی برای تندرستی فواید زیادی دارد اما در عین حال باید 

مراقب دندان ها هم بود.
روز را با نوشیدن یک فنجان آب گرم همراه با آب لیموی تازه آغاز کردن، نسخه ای 
سنتی برای تغذیه  سالم است و فواید زیادی برای تندرستی به همراه دارد.  این نوشیدنی 

دستگاه گوارش را فعال و کبد را پاکیزه می کند.
آب لیموی تازه همچنین به دلیل داشتن ویتامین ث، سیستم دفاعی بدن را تقویت 
 ـباز باشد، آب لیمو  می کند. همچنین اگر بدن کسی دچار اختلال مزمن در تعادل اسید 

به بازگرداندن این تعادل و ثبات آن یاری می رساند.
آب لیمو خاصیت سم زدایی نیز دارد و به طور طبیعی جزو مواد پیشاب زا یا ادرارآور 
است و همین خاصیت سبب می شود که به بدن کمک کند تا مایعات و زهرابه ها )مواد 

سمی( را دفع کند. خاصیت دیگر آب لیمو شاداب و مرطوب نگه داشتن پوست است.
خلاصه آب یک نیمه لیموی ترش در بامداد هر روز بسیار سودمند است. فقط از آن 
جهت که لیمو ترش یکی از اسیدی ترین مرکبات است و محیط دهان را اسیدی می کند 

برای محافظت از دندان ها باید پس از نوشیدن، دهان را با آب شستشو داد.

کم ماهیچگی یا سارکوپنیا یک بیماری شایع است که ۱۰ 
درصد از بزرگسالان بالای ۵۰ سال را تحت تاثیر قرار می دهد. 
در شرایطی که این بیماری می توان امید به زندگی و کیفیت 
زندگی را کاهش دهد، برخی اقدامات می توانند به پیشگیری و 

حتی معکوس کردن آن کمک کنند. 
"اتوریتی  از  نقل  به  ایران  عصر  سلامت  گروه  گزارش  به 
پیامدهای  ماهیچگی  کم  دلایل  برخی  اگرچه  نیوتریشن"، 
طبیعی افزایش سن هستند، موارد دیگر قابل پیشگیری هستند. 
در حقیقت، یک رژیم غذایی سالم و ورزش منظم می تواند 
کم ماهیچگی را معکوس کرده، طول عمر و کیفیت زندگی 

را افزایش دهد. 
کمماهیچگیچیست؟

کم ماهیچگی یک بیماری مرتبط با سن است که به واسطه 
آن فرد انحطاط عضلانی را تجربه می کند و بیشتر در میان افراد 
بالای ۵۰ سال شایع است. پس از میانسالی، بزرگسالان هر ساله 
به طور میانگین سه درصد از قدرت عضلانی خود را از دست 
می دهند. این شرایط توانایی آنها در انجام فعالیت های روزانه 
را محدود می کند.  متاسفانه، کم ماهیچگی امید به زندگی 
را در افراد مبتلا نسبت به افرادی که از نیروی عضلانی عادی 

برخوردار هستند، کاهش می دهد. 
کم ماهیچگی به واسطه عدم تعادل بین سیگنال های رشد 
سلول عضلانی و سیگنال های پارگی رخ می دهد. فرآیندهای 
رشد سلولی به نام آنابولیسم شناخته می شوند و فرآیندهای 
پارگی سلول ها کاتابولیسم نام دارند. به عنوان مثال، هورمون 
های رشد به همراه آنزیم های تخریب کننده پروتئین عمل 
می کنند تا عضله طی یک فرآیند رشد، استرس یا آسیب، و یا 

تخریب همچنان پایدار باقی بماند و سپس بهبود یابد. 
این چرخه همواره رخ می دهد و زمانی که همه چیز متعادل 
است، عضله قدرت خود را در طول زمان حفظ می کند. اما 
با افزایش سن، بدن در برابر سیگنال های رشد عادی مقاوم 
می شود و تعادل به سمت کاتابولیسم و کاهش عضله متمایل 

می شود. 
چهارعاملکهازدستدادنعضلهراتسریعمی

کنند
اگرچه افزایش سن شایع ترین دلیل کم ماهیچگی است، 
عوامل دیگری نیز می توانند محرک عدم تعادل بین آنابولیسم و 

کاتابولیسم عضلانی باشند. 
عدمتحرک،ازجملهسبکزندگیکمتحرک

استفاده نامناسب از عضله یکی از محرک های اصلی کم 
ماهیچگی است که به از دست دادن سریع تر عضله و افزایش 

ضعف منجر می شود. 
استراحت در تختخواب یا بی حرکتی پس از یک آسیب 
دیدگی یا بیماری می تواند به از دست رفتن سریع عضله منجر 

شود. 
حتی دو تا سه هفته کاهش پیاده روی و دیگر فعالیت های 
منظم روزانه برای کاهش توده عضلانی و قدرت آن کافی است. 
دوره های کاهش فعالیت می تواند به یک چرخه معیوب 
تبدیل شوند. در این شرایط، قدرت عضلانی کاهش می یابد 
که افزایش خستگی و دشواری بیشتر در بازگشت به فعالیت 

عادی را به همراه دارد. 
رژیمغذایینامتعادل

یک رژیم غذایی که کالری و پروتئین مورد نیاز بدن را تامین 
نمی کند به کاهش وزن و از دست رفتن توده عضلانی منجر 

می شود. 
متاسفانه، رژیم های غذایی کم کالری و کم پروتئین با افزایش 
سن و به واسطه تغییرات در حس چشایی، مشکلات دندان، 
لثه و بلع، یا دشواری در خرید و پخت و پز بیشتر مورد توجه 

قرار می گیرند.  برای کمک به جلوگیری از کم ماهیچگی 
دانشمندان مصرف ۲۵ تا ۳۰ گرم پروتئین در هر وعده غذایی 

را توصیه کرده اند. 
التهاب

پس از یک آسیب دیدگی یا بیماری، التهاب سیگنال هایی 
را به بدن برای پارگی و سپس بازسازی گروه های سلول های 

آسیب دیده ارسال می کند. 
بیماری های بلند مدت یا مزمن نیز می توانند به شکل گیری 
التهاب منجر شوند که تعادل در پارگی و بهبود را بر هم می زنند 

و به از دست رفتن عضله منجر می شوند. 
استرسشدید

کم ماهیچگی در تعداد از بیماری های دیگر که استرس در 
بدن را افزایش می دهند، شایع است. به عنوان مثال، افراد مبتلا 
به بیماری مزمن کبدی و تا ۲۰ درصد از افراد دارای نارسایی 

قلبی مزمن کم ماهیچگی را تجربه می کنند. 
در بیماری مزمن کلیوی، استرس در بدن و کاهش فعالیت به 

از دست دادن عضله منجر می شود. 
سرطان و روش های درمانی سرطان نیز استرس زیادی در 
بدن ایجاد می کنند و در نتیجه به کم ماهیچگی منجر می 

شوند. 
نشانههایکمماهیچگی

از بین رفتن قدرت  نتیجه  نشانه های کم ماهیچگی در 
عضلانی شکل می گیرند. نشانه های اولیه شامل احساس ضعف 
جسمانی، و دشواری در بلند کردن اجسامی که تا پیش از این 

به راحتی صورت می گرفت، می شوند. 
آزمایش قدرت پنجه دست در برخی مطالعات برای کمک به 
تشخیص کم ماهیچگی مورد استفاده قرار گرفته و ممکن است 

در برخی کلینیک ها نیز از این روش کمک گرفته شود. 
کاهش قدرت ممکن است خود را به روش های دیگر از جمله 
پیاده روی آرام تر، خستگی سریع و آسان و علاقه کمتر به فعال 

بودن نشان دهد. 
کاهش وزن بدون دلیلی مشخص نیز می تواند یکی از نشانه 

های کم ماهیچگی باشد. 
ورزشمیتواندکمماهیچگیرامعکوسکند

قوی ترین روش برای مبارزه با کم ماهیچگی حفظ فعالیت 
عضلات است. ترکیبی از تمرینات ایروبیک، تمرینات مقاومتی 
و تمرینات تعادلی می تواند از انحطاط عضلات پیشگیری کرده 

و این روند را معکوس کند. حداقل دو تا چهار جلسه ورزش در 
هفته ممکن است برای بهره مندی از این فواید نیاز باشد. 

انواع مختلف ورزش از جمله تمرینات مقاومتی، تمرینات 
تناسب اندام، و پیاده روی مفید هستند. 

چهار ماده مغذی که با کم ماهیچگی مبارزه می کنند 
کمبود کالری، پروتئین یا برخی انواع ویتامین ها و مواد معدنی 
می تواند خطر از دست دادن عضله را افزایش دهد. با این وجود، 
حتی اگر با کمبود مواد مغذی مواجه نیستید، دریافت دوزهای 
بالاتر از برخی مواد مغذی کلیدی می تواند رشد عضلات را 

بهبود بخشیده یا فواید ورزش را افزایش دهد. 
پروتئین

دریافت پروتئین به صورت مستقیم از رژیم غذایی به ساخت 
و تقویت بافت عضلانی کمک می کند. با افزایش سن، عضلات 
انسان نسبت به این سیگنال مقاوم تر می شوند و از این رو، برای 

رشد عضلانی به مصرف پروتئین بیشتر نیاز است. 
اسید آمینه لوسین به طور ویژه برای تنظیم رشد عضلانی مهم 
است. منابع سرشار از لوسین شامل پروتئین کشک، گوشت، 

ماهی و تخم مرغ و همچنین پروتئین سویا می شوند. 
Dویتامین

کمبود ویتامین D با کم ماهیچگی پیوند خورده است، اگرچه 
دلایل آن به طور کامل مشخص نشده اند. مصرف مکمل های 
ویتامین D می تواند قدرت عضلانی را افزایش داده و خطر از 

دست دادن آن را کاهش دهد. 
اسیدهایچربامگا-۳

مصرف اسیدهای چرب امگا-۳ از طریق غذاهای دریایی یا 
مکمل ها رشد عضلانی را افزایش خواهد داد. ویژگی های ضد 
التهابی اسیدهای چرب امگا-۳ ممکن است در این زمینه نقش 
داشته باشند. با این وجود، برخی پژوهش ها نشان داده اند 
که اسیدهای چرب امگا-۳ ممکن است به صورت مستقیم نیز 

سیگنال رشد عضلانی را ارسال کنند. 
کراتین

کراتین پروتئین کوچکی است که به طور طبیعی در کبد 
تولید می شود. اگرچه بدن به میزان کافی کراتین تولید می کند 
تا از کمبود آن جلوگیری شود، دریافت این ماده مغذی از رژیم 
غذایی یا مکمل ممکن است به سود رشد عضلانی باشد. احتمالا 
کراتین به تنهایی برای کم ماهیچگی مفید نیست و به همراه 

ورزش نتایج بهتری را ارائه می کند.

علمی و سلامت 
پنجشنبه -هجدهم  خرداد ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4296

آشنایی بیشتر با کم ماهیچگی 

 

این پهپاد با هیدروژن پرواز می کند

نانوحسگری برای تشخیص زودهنگام
 سرطان روده  بزرگ

نسل  کانادا  کونکوردیای  دانشگاه  ایرانی  محقق 
جدیدی از صفحات خورشیدی را با استفاده از کرم های 

ضدآفتاب تولید می کند.
 تقریبا کسی باور نمی کند که کرمهای ضدآفتاب به 
جز حفاظت از پوست در برابر پرتوهای مضر خورشید 
کارایی دیگری هم داشته باشند اما گروهی از محققان 
ایده هیجان انگیز تولید برق از این نوع کرم ها را دنبال 

می کنند.
در کرمهای ضدآفتاب ترکیبی به نام اکسید روی 
وجود دارد که در محافظت از پوست در برابر پرتوهای 
خورشید به عنوان عنصر کلیدی در نظر گرفته می شود.

اما این ترکیب به عنوان یک نیمه هادی هم شناخته 
تولید نسل جدید  از آن در  توان  می شود که می 
و  اپتیکی  گازی  حسگرهای  خورشیدی،  صفحات 

لیزرهای ماورای بنفش استفاده کرد و جالب اینکه از 
همین ترکیب به ظاهر ساده می توان برای تولید گاز 
هیدروژنی بهره گرفت که قابلیت جایگزین کردن نفت 

خام به عنوان سوخت خودروها و کامیونها را دارد.
دانشگاه  در  دکتری  دوره  محقق  پور  امیر حسن 
کونکوردیای کانادا می گوید: ویژگی مهم اکسید روی 
در مقایسه با سایر نیمه هادی ها در این است که این 
ترکیب به وفور وجود داشته و قیمت چندانی هم ندارد. 
در نتیجه می توان از آن در فرآیندهای ارزان قیمت اما 

باکیفیتی استفاده کرد.
به گفته این محقق، با استفاده از این نگرش جدید می 
توان به تولید سیستم هایی با ضریب عملکرد بالا امیدوار 

بود که در ارایه آنها به مواد کمیاب نیاز نیست.
حسن پور با همکاری شمار دیگری از محققان این 
دانشگاه روشی نوین برای پردازش اکسید روی ارایه 
کرده اند تا بتوان از آن به عنوان یک نیمه هادی استفاده 

کرد.
از صفحات  امیدوارند که نسل جدیدی  آنها  حالا 
خورشیدی و سلولهای سوختی هیدروژنی ساخته شود 
که عملکرد به مراتب بهتری نسبت به نسخه های فعلی 

داشته باشند.

ردپای کرم ضد آفتاب در صفحات خورشیدی جدید با ابتکار محقق ایرانی

طرح اولیه از پهپادی رونمایی شده که به طور عمود از زمین بلند می شود و فرود می 
آید. این پهپاد نخستین نمونه در جهان خواهد بود که سوخت آن با سلول هیدروژنی 

تامین می شود.
موسسه Wirth Research از طرح یک پهپاد رونمایی کرده که به طور عمودی از 
زمین بلند می شود و فرود می آید. این شرکت ادعا می کند سیستم جدید هوایی 
پهپاد،  نخستین نمونه ای است که از سلول های هیدروژنی به عنوان سوخت استفاده 
می کند. در همین راستا شرکت سنگاپوری HES منبع انرژی مورد نیاز  برای شش 
ساعت پرواز با این پهپاد مجهز به سلول هیدروژی را فراهم کند. این انرژی تراکم 
بیشتری نسبت به باتری های لیتیوم یونی است. به طور دقیق باتری های شارژی 
معمول حدود Wh/kg  ۲۰۰ شارژ ارائه می کنند این شرکت سنگاپوری ادعا می کند 
سلول سوختی هیدروژن در این پهپاد می تواند Wh/kg۷۰۰ شارژ تهیه کند. این 
نسبت بالای انرژی به وزن سبب می شود پهپاد حتی با وجود بار سنگین قدرت لازم 
برای بلند شدن و فرود به طور عمودی را خواهد داشت. شرکت سازنده از ویژگی های 
بیشتر پهپاد خودداری کرده است اما ادعا می کند بار این وسیله و قابلیت های بلند 
شدن و فرود VTOL همراه با ماندگاری ۶ ساعته شارژ و عدم انتشار گازهای گلخانه 
ای سبب می شود کاربردهای مختلفی مانند بررسی کابل ها و خطوط لوله، نظارت 
برنیروهای امنیتی یا عملیات های پاکسازی معدن برای این پهپاد در نظر گرفته شود.  
همچنین قرار است در آینده با توسعه پهپاد از آن برای حمل ونقل بار نیز استفاده شود.

محققان دانشگاه مازندران نانوحسگری آزمایشگاهی را طراحی و ساخته اند که قادر 
است سلول های سرطانی روده بزرگ را با دقت و سرعت بالایی شناسایی کند. تشخیص 

زودهنگام سرطان روده بزرگ موجب سهولت درمان آن می شود.
 سرطان روده  بزرگ، یکی از شایع ترین انواع سرطان در جهان است که هیچ درمان 
مؤثری ندارد. این سرطان سومین سرطان و یکی از علل اصلی مرگ ومیر با بیش از یک  
میلیون نفر در سراسر جهان است. روش های مختلفی برای تشخیص این نوع سرطان 
توسعه یافته اند. هیچ نشانگر خاصی برای تشخیص سلول های سرطانی و درمان اختصاصی 
آن ها وجود ندارد. بنابراین ابداع یک روش بسیار حساس، سریع و انتخابی برای آشکارسازی 
و تعیین میزان سلول های سرطانی برای تشخیص بالینی و بهترین راه درمانی ممکن، 
بسیار حائز اهمیت است. دکتر جهانبخش رئوف، عضو هیأت علمی دانشگاه مازندران و از 
محققان طرح، هدف نهایی از انجام این طرح را تهیه  یک آپتاحسگر حساس و دقیق مبتنی 
بر فناوری نانو به منظور شناسایی زودهنگام سلول های سرطانی روده  بزرگ عنوان کرد. وی 
افزود: استفاده از این نانوحسگر علاوه بر افزایش دقت در تشخیص سرطان روده  بزرگ، 
هزینه  آن را نیز کاهش می دهد. رئوف تصریح کرد: این نانوحسگر از یک بستر مزوحفره  
سیلیسی بهره می برد. وجود کانال های موازی، توزیع یکنواخت ساختار منافذ و سطح مؤثر 
بالای این ماده، آن  را به عنوان یک بستر مناسب در طراحی و ساخت نانوحسگرها در 
آورده است. به علاوه، استفاده از نانوذرات طلا بر روی بستر مزوحفره و ساختار ساندویچی 
نانوحسگر منجر به افزایش انتقال الکترون و افزایش حساسیت این حسگر الکتروشیمیایی 
می شود.  وی خاطرنشان کرد: در سنتز این نانوحسگر، ابتدا توالی آپتامر مربوطه برای 
شناسایی و اندازه گیری سلول سرطانی روده  بزرگ انتخاب شده است. پس از آن سیلیکای 
مزوحفره به منظور تثبیت توالی های عامل دار شده ساخته شده است. در مرحله  بعد، کشت 
سلولی انجام شده و سپس به بررسی ریخت شناسی سطح الکترود پرداخته شده است. 
پس از آن، رفتار الکتروشیمیایی سطح الکترود مورد بررسی قرار گرفته و در نهایت این رفتار 
در حضور و غیاب سلول های سرطانی رصد شده است.  ائمه باقری، از دیگران محققان 
طرح در این باره اظهار کرد: این نانوحسگر دارای دو گستره  خطی بین ۱۰ تا ۱۰۵ و ۱۰۵ 
تا ۱۰۶*۶ سلول بر میلی لیتر را از خود نشان داد. همچنین، حد تشخیص این نانوحسگر 

دو سلول بر میلی لیتر تعیین شد.

محققان دانشکده کشاورزی دانشگاه صنعتی اصفهان برای نخستین بار با بهره گیری 
ازقارچ خوراکی موفق به تولید محصول نوشیدنی غنی شده با قارچ و شیرین کننده 

طبیعی شدند.
 مریم حقیقی مجری این طرح گفت: تحقیقات پزشکی نشان می دهد که با مصرف 
قارچ، ضمن افزایش طول عمر، کاهش کلسترول و بهبود گردش خون در بدن، سیستم 

ایمنی بدن نیز تقویت می شود.
وی افزود: قارچ مقادیر زیادی کربوهیدارت و آهن دارد و بدین سبب پزشکان به 
بیماران دیابتی و افرادی که به تقویت دستگاه ایمنی بدن خود اهمیت می دهند و نیز 

افرادی که برنامه غذایی )رژیم( خاص دارند خوردن قارچ را توصیه می کنند.
عضو هیأت علمی دانشکده کشاورزی دانشگاه صنعتی اصفهان با بیان اینکه قارچ های 
خوراکی دارای درصد بالایی از پروتئین با قابلیت جذبی بالا در بدن هستند، تصریح کرد: 
تحقیقات نشان می دهد که از مجموع ۲۰ نمونه از اسیدهای آمینه سازنده پروتئین های 
بدن، ۱8 نمونه در قارچ ها موجود است. حقیقی، به جایگاه ویژه نوشیدنی قهوه همچون 
چای، در میان انواع نوشیدنی های گرم اشاره و افزود: قهوه دارای خاصیت نشاط بخشی 
و ضدافسردگی است و همچنین مصرف منظم آن به دلیل وجود اسیدکلروژونیک خطر 

ابتلا به سرطان کبد را تا 4۹ درصد کاهش می دهد.
عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی اصفهان، اضافه کرد: با توجه به اثرات مثبت مصرف 
قارچ و افزایش مصرف قهوه در جامعه، افزایش بیماری های مربوط به سیستم ایمنی 
و دیابت می توان با فرآوری مناسب، این گیاهان را به صورت نوشیدنی فراسودمند در 

رژیم غذایی مردم قرار داد.
طرح تولید نوشیدنی غنی شده با قارچ و شیرین کننده طبیعی برای نخستین بار 
توسط محققان دانشگاه صنعتی اصفهان ابداع شده و به شماره ۹۱۰۵۵ در اداره مالکیت 

و اختراعات صنعتی به ثبت رسیده است

یک کارآفرین انگلیسی خودرویی خودران برای تحویل 
بسته های پستی ساخته که با کمک نرم افزار هوش 

مصنوعی خطرات اطراف را ردیابی می کند.
 Kar-go نام به  خودرویی  انگلیسی  کارآفرین  یک 

ساخته که با رایانه کنترل می شود. این شرکت وعده می 
دهد مشکل تحویل اتوماتیک بسته ها را با این خودرو 
حل کند. این خودروی خودران هزینه های حمل و نقل 

را به میزان قابل توجهی می کاهد.
Kar-go طوری طراحی شده تا در جاده های علامت 
گذاری نشده مانند خیابان ها و پیاده روهای مناطق 
های  فناوری  از   Kar-go در  کند.  حرکت  مسکونی 
پیشرفته روباتیک و خودروهای خودران برای جهت یابی 

استفاده می شود.
همچنین تولیدکننده آن مشغول همکاری با شرکت 
خودروسازی Pilgrim است تا در آینده نزدیک ناوگانی از 
 Kar-go آن را بسازد. ویلیام ساچیتی شرکت تولید کننده
را تاسیس کرده است. آخرین فعالیت تجاری او ساخت 

خدمت دربانی دیجیتال MyCityVenue بود که ۱.۶ 
میلیون کاربر را به خود جذب کرد.

توانیم  می  اکنون  ما  گوید:  می   KAr-go درباره او 
حسگرهای خودروی خودران، نرم افزار هوش مصنوعی و 
سیستم مدیریتی را برای ارتقای این اتومبیل به کار ببریم. 
این خودرو با کمک نرم افزار هوش مصنوعی خطرات 
اطراف را ردیابی و دفع می کند. در بدنه خودرو نیز نوعی 
سیستم دسته بندی و ذخیره وجود دارد که بسته های 

مشتریان مختلف در آن قرار می گیرد.
هنگامیکه خودرو به هریک از آدرس های مورد نظر 
خود می رسد، این سیستم به طور خودکار بسته مربوط 

به مشتری ساکن آن آدرس را انتخاب می کند.
این خودرو ۱4 ژوئن در لندن رونمایی خواهد شد.

تولید نوشیدنی غنی شده با قارچ همراه با شیرین کننده طبیعی

خودروهای خودران ارسال کالا در راهند
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استاندار قم:

 فرهنگ سازی مصرف آب استمرار پیدا کند 
استاندار قم گفت: فرهنگ سازی مصرف صحیح آب باید از سن های پایین در 

مدارس استان قم استمرار پیدا کند. 
سید مهدی صادقی روز چهارشنبه در جلسه شورای حفاظت از منابع آب، در تالار 
امام جواد)ع( استانداری قم اظهار داشت: اقدام شرکت آب و فاضلاب قم در خصوص 
اجرای طرح حامیان آب اثرگذاری خوبی در ارتقاء فرهنگ مردم دارد، از این رو باید 

مدیریت مصرف آب به یک فرهنگ عمومی تبدیل شود.
وی افزود: آب به صورت بی رویه در حال مصرف است که لازم است آموزش هایی 
به مردم در خصوص مدیریت مصرف آب ارائه شود تا بتوان منابع آبی را مدیریت کرد. 
وی با بیان این که باید از تجربه های گذشته و فرصت ها استفاده کرد گفت: مصرف 
بی رویه آب یک تهدید است که باید با بررسی دقیق و مدیریت درست تهدیدها را 

به فرصت تبدیل کرد. 
استاندار قم ادامه داد: حفظ منابع آبی از مولفه های اقتصاد مقاومتی است که در 

همه اجزای زندگی ما اثرگذار است.
وی با اشاره به نصب کنتور بر روی چاه های آب کشاورزی گفت: نصب این کنتورها 
نیازمند مشارکت و هماهنگی بین دستگا هاست و این تنها وظیفه یک سازمان نیست 

بلکه همه باید در این حوزه ورود پیدا کنند.
وی همچنین به مطالعه کارشناسی در شبکه فاضلاب اشاره کرد و افزود: باید با کار 
مطالعاتی در مکان هایی که نیاز به ادامه توسعه شبکه فاضلاب است این طرح اجرایی 

شود و در این حوزه کار کارشناسی صورت بگیرد.
وی همچنین با تقدیر از دست اندرکاران برگزاری انتخابات ریاست جمهوری و 
شوراهای اسلامی شهر و روستا تصریح کرد: این انتخابات با مشارکت حداکثری مردم 

برگزار شد و حضور مردم نسبت به دوره های قبل افزایش داشت.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد 

مصرف سالانه 110 میلیون متر مکعب آب در قم 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: از سال گذشته طرح حامیان 
آب در ۵۲۰ مدرسه این استان اجرایی شد و دانش آموزان با مدیریت مصرف آب 

آشنا شدند. 
علی جان صادق پور روز چهارشنبه در جلسه شورای حفاظت از منابع آب، در 
تالار امام جواد)ع( استانداری قم اظهار داشت: در طرح حامیان آب، از هر مدرسه ۹ 
تن نقش همیار پلیس در حوزه آب را اجرا می کنند تا از این طریق فرهنگ سازی 
استفاده از آب در جامعه نهادینه شود.وی افزود: برنامه های متنوعی برای تغییر اصلاح 
الگوی مصرف اجرایی شده است که لزوم حفاظت از آب در قالب های مختلف و ۷۵۰ 
برنامه در مقاطع مختلف تحصیلی برگزار شده است.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
قم خاطرنشان کرد: سالانه ۱۱۰ میلیون متر مکعب آب توسط مردم استان مصرف 
که ۹۰ درصد آن خارج از شبکه های آبریز استان قم تامین می شود که این امر باید 
مورد توجه قرار گیرد تا مردم در مصرف آب کوشا باشند.صادق پور همچنین با اشاره 
به این که اجرای شبکه فاضلاب در برخی از مناطق استان قم ضروری است گفت: 
در برخی مناطق همچون پردیسان و شهرک قدس که مطالعات صورت گرفته، اگر 
شبکه فاضلاب اجرایی نشود مردم با مشکل مواجه شده و زمین دچار رانش و نشست 
می شود.وی با اشاره به این که باید سیاست ها به صورت یکپارچه باشد گفت: در 
پردیسان بخاطر نوع جنس نفوذ ناپذیری آب در زمین، نیاز مبرم به شبکه فاضلاب 
وجود دارد و این امر مورد تاکید مدیران استان بوده است.وی با اشاره به این که توسعه 
شبکه فاضلاب نیاز به مطالعه جامع دارد گفت: باید فرونشست ها و کار تحقیقاتی در 
این حوزه صورت بگیرد تا بر اساس مطالعه، برنامه هایی برای آینده در نظر گرفته شود 
و نباید تنها بر اساس برداشت ها صحبت کرد.به گفته وی، سالانه ۲۱ میلیون متر 

مکعب فاضلاب توسط شبکه جمع آوری می شود.

مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی قم: 

93 درصد جایگاه های توزیع سوخت قم 
درجه ممتاز هستند 

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم گفت: بیش از ۹۳ درصد 
جایگاه های توزیع سوخت در این استان در رده بندی ممتاز قرار دارد. 

محسن وزارتی ، افزود: تعداد جایگاه سوخت قابل بررسی در استان قم، 44 باب 
است که از این تعداد 4۱ باب دارای درجه ممتاز و سه باب دیگر درجه یک را اخذ 
کرده که نشان از مطلوبیت ارائه خدمات در این واحدهاست.وی بیان کرد: به منظور 
بررسی شاخص های مهم مجاری عرضه سوخت تیمی برای ارزیابی واحدها در جایگاه 
های استان حضور پیدا کرده و با بازدید و کارشناسی های دقیق و تکمیل نمودن فرم 
های مربوطه، درجه هر یک از جایگاه ها را مشخص می نمایند.وی اضافه کرد: جایگاه 
های عرضه سوخت نسبت به شاخص های مختلفی از جمله خدمات عمومی، فنی 

مهندسی و کمیت و کیفیت سوخت عرضه شده بررسی می شود.
به گفته وزارتی، ۲4 واحد عرضه سوخت در استان قم که معمولا جزو درجه بندی 
ها لحاظ نمی شود، شامل جایگاه های فروش نفت سفید، روستایی و یا تک تلمبه 
است.وی گفت: مردم استان می توانند در صورت داشتن هر گونه انتقاد و پیشنهاد، 
موارد را با شماره تلفن های ۰۹۶۲۷ سامانه سراسری انتقادات و پیشنهادات شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی ایران و یا ۳۶۶۲۳۲۱۳ سامانه پیامگیر شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه قم در میان بگذارند.استان قم دارای تعداد ۶8 
باب جایگاه عرضه فرآورده های نفتی مایع و گاز است که از این تعداد ۱۹ باب آن 
۲ منظوره، ۳۱ باب تک منظوره سوخت مایع و ۱8 باب نیز تک منظوره CNG می 

باشد.

دادستان قم اعلام کرد 

سازش 75درصد پرونده های شوراهای حل 
اختلاف در قم 

دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: به طور میانگین ۷۵ درصد پرونده های ورودی 
به شوراهای حل اختلاف استان از بهمن ماه سال گذشته تا اردیبهشت ماه امسال 

منجربه صلح و سازش شده است. 
مهدی کاهه در گفت و گو با ایرنا، افزود: در این مدت تعداد یک هزار و ۲۳4 پرونده 
برای رسیدگی به شوراهای حل اختلاف استان قم ارسال شد که تعداد ۹۲۰ فقره 
منجربه صلح و سازش شده است.وی اضافه کرد: در بهمن۹۵، از ۳۳۶ پرونده، ۲۶۷ 
مورد منجربه مصالحه و در اسفندماه سال گذشته از ۳۰4 پرونده، ۲۵۱ مورد منجر 
به مصالحه شده است.وی ادامه داد: در فروردین امسال نیز از ۲۲۰ فقره پرونده، ۱۵۲ 
مورد و در ادیبهشت ماه نیز از ۳۷4 پرونده، ۲۵۰ مورد به صلح و سازش منجر شده 

است.
کاهه گفت: حجم بالای پرونده های ورودی به محاکم قضایی که بخش قابل 
توجی از آن ها پرونده های کم اهمیت است، باعث صرف هزینه، وقت و توان نیروی 
انسانی می شود.وی ادامه داد: می توان با مدیریت و هدایت نیروهای کارآزموده از 
جمله استفاده از نیروهای طلبه و مشاوران در روند پرونده ها، بین طرفین صلح و 
سازش ایجاد کرد.وی گفت: شوراهای حل اختلاف در قم شامل ۱۰ شعبه مصالحه 
است که هفت شعبه در نوبت صبح و سه شعبه در نوبت عصر فعال است.به گفته 
دادستان قم، همچنین در تمام کلانتری های استان نیز مصالحه در واحدی تحت 
عنوان واحد امور اجتماعی انجام می شود تا از تشکیل پرونده هایی با موضوع های 
کم اهمیت جلوگیری و در صورت امکان این گونه پرونده ها، به صلح و سازش 

ختم شود.

هم زمان با شب میلاد امام حسن مجتبی)ع( 

سفره افطار ۲0 هزار نفری در قم برپا می شود 
دبیر ستاد مردمی سفره افطار کریم آل طاها)ع( از برپایی سفره افطار ۲۰ هزارنفری 

هم زمان با شب میلاد امام حسن مجتبی)ع( در قم خبر داد. 
علیرضا امیدواریان در گفت وگو با تسنیم ، با اشاره به برپایی بزرگ ترین سفره افطار 
کریم اهل بیت)ع( اظهار داشت: این برنامه توسط ستاد مردمی سفره افطاری کریم آل 

طاها هم زمان با شب میلاد امام حسن مجتبی)ع( انجام می گیرد.
دبیر ستاد مردمی سفره افطار کریم آل طاها)ع( بابیان اینکه این سفره کاملًا 
مردمی و وابسته به هیچ ارگان و ستادی نیست، افزود: این مراسم از میدان بزرگ امام 
خمینی)ره( یعنی حدفاصل مسجد امام حسن عسکری)ع( تا حرم مطهر حضرت 

معصومه)س( برپا می شود.
وی بابیان اینکه همه مردم چه خواهران و چه برادران در این سفره افطاری دعوت 
هستند، ادامه داد: این مراسم در قالب جشنی به مناسبت میلاد امام حسن مجتبی)ع( 
و سفره اطعام روزه داران خواهد بود و این جشن از ساعت ۱۹ تا ۲۲ شب برقرار است.

امیدواریان بابیان اینکه هزینه این مراسم، حدود ۳ میلیارد ریال برآورد شده است، 
خاطرنشان کرد: این سفره افطاری برای حدود ۲۰ هزار نفر پیش بینی شده و در آن هم 

پک غذا و هم پک افطار به روزه داران عزیز تعلق می گیرد.

مدیرکل امور اجتماعی وفرهنگی استانداری قم گفت: کنترل 
وکاهش آسیبهای اجتماعی، آموزش حقوق شهروندی و ارتقاء 
سرمایه اجتماعی سه اولویت مهم کاری دولت دوازدهم در حوزه 

اجتماعی است. 
علاءالدین قاسمی درگفت و گو با ایرنا، افزود: دولت دوازدهم 
دربخش کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی پنج آسیب مهم 
مورد تاکید رهبر معظم انقلاب را شامل اعتیاد به مواد مخدر، 
حاشیه نشینی، طلاق، ناهنجاری های اخلاقی و نقاط حاد و 
بحرانی شهری اولویت نخست خود قرار داده است.وی با بیان 
این که حاکمیت وظیفه دارد تدابیر لازم را نسبت به کنترل و 
کاهش آسیب های اجتماعی به کار بندد، گفت: سال گذشته ۲ 
هزار میلیارد ریال اعتبار از سوی سازمان برنامه و بودجه کشور 
برای طرح های ویژه در حوزه آسیب های اجتماعی با هدف 
کاهش این آسیب ها اختصاص یافت.وی اضافه کرد: برای 
کنترل و کاهش این آسیب ها در استان قم تقسیم کار شده 
است و هر دستگاهی متولی یکی از این امور است و دستگاه 
های دیگر نیز باید همکاری لازم را داشته باشند. در استان قم 
۹ دستگاه از جمله بهزیستی، معاونت اجتماعی ناجا و معاونت 
پیشگیری از وقوع جرم دادگستری برای مقابله با آسیب های 
اجتماعی از بخش اجتماعی وزارت کشور اعتیار دریافت کردند.
**قمجزو۱۰استاننخستکشوردرآماربالایطلاق

وی گفت: قم متاسفانه جزو ۱۰ استانی است که آمار طلاق در 
آن بالا است، این استان در سال ۹۳ در رتبه ۶ و در سال ۹4 در 
رتبه هشتم از نظر طلاق قرار گرفته است. وی به تحقیق صورت 
گرفته در زمینه علت طلاق در استان قم اشاره و بیان کرد: بزرگ 
ترین دلیل طلاق در قم فقر فرهنگی و مالی است و تا زمانی 
که خانواده از لحاظ پشتیبانی فرهنگی، مادی و مالی احساس 
خودکفایی نکند با آسیب مواجه می شود. قاسمی اضافه کرد: 
همه حاکمیت و آحاد جامعه باید تلاش کنند بنیادها و بنیان 
های کشور استحکام یابد و در این راستا همه به اخلاقیات، 
صداقت، وفای به عهد و رعایت حقوق یکدیگر پایبند باشند. وی 
بیان کرد: بر اساس تحقیق دیگری که از سوی بهزیستی صورت 
گرفته ناموفق بودن زوجین در برقراری ارتباط کلامی، جنسی، 
معنوی و اجتماعی به عنوان نخستین عوامل طلاق ذکر شده 
است. تحکیم بنیان خانواده به عنوان اساسی ترین نهاد اجتماع 
همواره مورد تاکید اسلام و بزرگان دینی بوده است و هر چه این 
بنیان قوی باشد، فرزندان سالم تحویل جامعه داده می شود و 

شاهد ایجاد جامعه ای بالنده خواهیم بود.
مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم افزود: برای 
تحکیم بنیان خانواده قوانین مترقی نوشته شده و به مرحله اجرا 
درآمده که نشان می دهد هم خانواده درکشور اصالت دارد و هم 
آسیب هایی که متوجه خانواده می شود خود به خود به دیگر 
حوزه ها سرایت پیدا می کند و علت آسیب های دیگر در جامعه 
می شود. وی بیان کرد: کارگروه تخصصی اجتماعی و فرهنگی 
استانداری به عنوان بالاترین نهادی که در حوزه مسائل فرهنگی 
و اجتماعی وظیفه دارد، در این زمینه پنج کمیته تشکیل داده 
که کمیته تحکیم خانواده و جلوگیری از افزایش طلاق به دبیری 
بهزیستی یکی از این کمیته هاست. وی افزود: همچنین شورای 
عالی انقلاب فرهنگی با استفاده از تجارب گذشته و نظرات 
صاحبنظران و دستگاه های متولی برنامه ملی کنترل و کاهش 
طلاق را تدوین کرد؛ در این برنامه روی هفت محور تمرکز شده 
که آموزش یکی از مهم ترین محورهاست. قاسمی با اشاره به 
این که دستگاه های متولی از جمله بهزیستی و ورزش و جوانان 

موظف به برگزاری دوره های آموزشی برای زوجین هستند، 
گفت: آموزش نباید مقطعی باشد بلکه باید تداوم داشته باشد و 
همانطور که در برنامه ملی کنترل و کاهش طلاق تاکید شده 

باید از مهدکودک ها برای آموزش شروع کرد. 
برای  آموزشی  های  برنامه  سال  در طول  کرد:  اضافه  وی 
توانمندسازی خانواده ها، آموزش ارتباطات بین زن و شوهر و 
همچنین پیشگیری و مقاوم سازی در مقابل ناهنجاری های 
اخلاقی و اعتیاد از جمله آموزش هایی است که از سوی اداره 
کل بهزیستی و وزرش و جوانان برای زوج های جوان برگزار می 
شود.وی افزود: آموزش و پرورش ملزم به تدوین و تدریس کتاب 
هایی در خصوص بنیان خانواده ها شده تا به صورت رسمی در 
مدارس آموزش داده شود و نمایندگی های رهبری در دانشگاه 
ها ها نیز نسبت به آگاهی، آموزش، توانمندسازی و تشویق به 

ازدواج موظف هستند برنامه های ویژه اجرا کنند. 
قاسمی با بیان این که اداره کل ورزش و جوانان و همچنین 
مرکز بهداشت نیز آموزش هایی در حوزه های مرتبط باید ارائه 
دهند، گفت: این دستگاه ها باید برنامه هایی در زمینه آگاه 
سازی نسبت به فرزندپروری، مدیریت جامع ارتباط جنسی، 
توانمندسازی و ارتقاء آمادگی جسمی و روانی و تقویت نظام 

روانی دانش آموزان تولید و پخش کند. 
وی با اشاره به این که ۲ مرکز متمرکز برای مشاوره ازدواج 
زیر نظر شهرداری در سطح قم فعالیت می کنند، گفت: زوج 
هایی که دوره های آموزشی را گذرانده اند از اطلاعاتی که در 

محورهای مختلف کسب کرده اند اظهار رضایت دارند. 
وی با اشاره به این که مداخلات قضایی در طلاق از وظایف 
دادگستری پیش بینی شده، بیان کرد: مرکز مداخله در طلاق 
در سال های اخیر در دادگاه خانواده تشکیل شده و کسانی 
که برای طلاق مخصوصا طلاق های توافقی مراجعه می کنند، 
توسط محاکم قضایی به این دفتر مرکز معرفی می شوند.

افزود: مشاوره  قم  استانداری  اجتماعی  و  فرهنگی  مدیرکل 
صحیح و کاربردی، حمایت های اجتماعی، توانمندسازی خانواده 
ها، توانمندسازی افرادی که طلاق گرفته اند، فرزندان طلاق و 

فرهنگ سازی باید مدنظر تمام مشاوران باشد. 

وی اظهار داشت: یکی از مهم ترین علت هایی که باعث شده 
آسیب های اجتماعی به ویژه طلاق در کشور افزایش یابد، فاصله 
بین رفتارها و باورهاست که در اقشار جامعه ایجاد شده است. 
شبکه های مجازی به راحتی در کانون های خانواده وارد شده و 
حتی نوجوانان و کودکان را تحت تاثیر قرار داده اند و کودکان و 
نوجوانان به راحتی به مسائلی که در دین و عرف ممنوع است، 

دسترسی دارند.
مدیرکل فرهنگی و اجتماعی استانداری قم گفت: دولت 
یازدهم سند ملی بازآفرینی شهری پایدار را تصویب کرده که 
در این سند همه اقداماتی که برای بافت های فرسوده، مناطق 
حاشیه ای و کم برخوردار لازم است، تبیین شده و در این راستا 
سه کارگروه ویژه برای رسیدگی به این موضوع در استان قم 

تشکیل شده است.
وی با بیان این که حاشیه نشینی درقم در مقایسه با سایر 
استان ها در کنترل و کمتر است، افزود: در استان قم سه 
سکونتگاه در اطراف مسجد جمکران و منطقه ۲ به صورت 
غیررسمی شکل گرفته که حدود ۲۵ هزار جمعیت دارد. با توجه 
به اینکه از طرفی افرادی با قومیت های مختلف در حاشیه شهر 
زندگی می کنند، از طرف دیگر امکانات شغلی و رفاهی در این 

مناطق کمتر است زمینه برای رشد آسیب ها زیاد است. 
قاسمی به اقدامات صورت گرفته در دولت یازدهم برای تقویت 
زیرساخت های اجتماعی و فرهنگی در مناطق آسیب پذیر 
ادامه داد: اجرای طرح تحول نظام سلامت از جمله این اقدامات 
است که بر اساس آن در دورترین نقاط استان قم پایگاه و مرکز 
سلامت تشکیل شده است. در حال حاضر تمام شهروندان 
دارای پرونده الکترونیک و زیر پوشش اقدامات بهداشتی درمانی 

هستند. 
وی اضافه کرد: همچنین ۱۱ پایگاه اجتماعی بهزیستی در 
مناطق محروم مستقر شده و مشکلاتی از جمله اعتیاد، بزهکاری 
و مشکلات اجتماعی و فرهنگی خانواده را تحت پوشش قرار 

می دهد. 
و  مساجد  هنری  فرهنگی  های  کانون  فعالیت  قاسمی، 
همچنین شهرداری و معاونت اجتماعی نیروی انتظامی و اجرای 

برنامه های متنوع فرهنگی را از دیگر اقدامات در این محله 
ها عنوان کرد و گفت: سال گذشته ۱8۰ میلیارد ریال برای 

بهسازی مناطق حاشیه نشین در استان قم اختصاص یافت.
وی استقرار 8۰۰ خانوار افغان در دامشهر را از معضلات جدی 
قم عنوان و بیان کرد: اگر هر کدام از اعضای این خانواده ها به 
بیماری مشترک انسان و دام مبتلا شود خسارت زیادی به این 
خانواده ها وارد می شود و ممکن این بیماری به مناطق دیگر 

نیز سرایت کند. 
وی افزود: مرکز بهداشت موظف شد در این منطقه یک 
پایگاه بهداشتی استقرار کند تا این خانواده ها را تحت پوشش 
خدمات مختلف بهداشتی و درمانی قرار دهد که این مرکز به 
زودی افتتاح می شود. یک پایگاه اجتماعی نیز توسط اداره کل 
بهزیستی جهت ارائه خدمات در منطقه دامشهر ساکن شده 

است. 
مدیرکل فرهنگی و اجتماعی استانداری قم در ادامه مبارزه 
با اعتیاد را از دیگر اولویت های اجتماعی دولت عنوان و بیان 
کرد: شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر در این راستا طرح 
و برنامه های خوبی در استان اجرا کرده است که توانمندسازی 
دانش آموزان از جمله این طرح هاست. در این طرح که به 
صورت پایلوت در قم اجرا شد، دانش آموزان مقطع دبیرستان، 
اولیا و کادر مدارس آموزش های لازم را در زمینه پیشگیری از 

اعتیاد دریافت کردند.
وی گفت: بر اساس تحقیق های صورت گرفته پیرامون آسیب 
های اجتماعی و فرهنگی، اعتیاد مشکل بزرگی است که برای 
مقابله با آن لازم است شهروندان و به خصوص جوانان در این 

موضوع آموزش ها لازم را فرا گرفته و توانمند شوند.
انتظامی و  نیروی  از ظرفیت های  استفاده  افزود:  قاسمی 
دستگاه قضایی در کنار بهره گیری از نظرهای کارشناسان این 

حوزه برای مقابله با معضل اعتیاد ضروری است.
وی به بهبود وضعیت زندان ها در راستای پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی نیز اشاره کرد و گفت: با توجه به اثرهای 
سویی که تراکم در زندان ها دارد، سال گذشته هفت میلیارد 
ریال، اعتبار لازم برای توسعه و تجهیز زندان جدید شهر قم 

جذب شد.
وی با اشاره به راه اندازی زندان جدید قم در آینده نزدیک، 
اضافه کرد: تراکم جمعیت در زندان قم بالاست و سعی داریم 
با راه اندازی زندان جدید، از لحاظ شاخص ها به استانداردهای 

کشوری نزدیک شویم.
قاسمی آموزش حقوق شهروندی و ارتقاء سرمایه اجتماعی را 
۲ مورد از اولویت های مهم دولت دوازدهم بیان کرد و افزود: 
حفظ حقوق ملت و ایفای این حقوق در ادیان الهی به ویژه در 
دین اسلام تاکید و در قانون اساسی نیز به آن پرداخت شده 

است.
وی اضافه کرد: دولت یازدهم برای تسهیل در این امر، منشور 
حقوق شهروندی را تدوین کرد و راهکارهای اجرایی آن نیز 

پیش بینی شده است.
تواند  می  شهروندی  حقوق  منشور  اجرای  داد:  ادامه  وی 
بسیاری از مشکلات از جمله آسیب های اجتماعی را کاهش و 

فرهنگ اسلامی را ارتقا دهد.
قاسمی بر ارتقاء سرمایه اجتماعی نیز تاکید کرد و گفت: هر 
چه سرمایه اجتماعی بالا باشد، میزان رضایت مردم از دستگاه 
های اداری و حاکمیت بیشتر است و اقتدار نظام نیز در سطح 

بالاتری قرار دارد.

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم اعلام کرد

اختصاص 180 میلیارد ریال برای بهسازی مناطق حاشیه نشین قم 

باورهـای غیرمنطقـی در مـورد
 انتخـاب همسـر 

برخی از عقاید و باورها در فرآیند ازدواج و انتخاب همسر، غیرمنطقی و محدودکننده 
به نظر می رسند. این موضوع ازسوی کارشناسان و متخصصان این حوزه بارها مورد تأکید 

قرارگرفته است. در این مطلب چند باور محدودکننده و غیرمنطقی را شرح می دهیم. 
عشقبهیکنفر

» دکتر اسماعیل اسدپور« مشاور خانواده، گفت: اعتقاد به اینکه من فقط می توانم عاشق 
یک نفر باشم؛ به این معنی است که این شخصی که دارای این عقیده است، گمان می کند 
که تنها یک نفر در دنیا برای ازدواج با او مناسب است. این تفکر بسیار شبیه این عقیده 
است که ما جایی در دنیا همزاد یا نیمه  دومی  داریم که با ازدواج با او همه چیز به تکامل 
می رسد. این افکار غالبا غیرمنطقی هستند، چراکه باید هنگام روبه روشدن با تنها فرد 
به خصوص، او را شناخت. همچنین شاید این عقیده دعوت به انتظار غیرفعالی باشد، برای 

رسیدن به دقیقه اعجازبرانگیزی که چشم انداز یک ازدواج خوب را نوید می دهد.
همسرکامل

اعتقاد به تفکر »تا زمانی که فردی کامل برای زندگی پیدا نکنم، نباید ازدواج کنم«: 
کسی که این اعتقاد را داشته باشد، شاید برای تصمیم گرفتن برای ازدواج دچار محدودیت 
شود، چراکه هیچ فردی کامل نیست و شاید برای پیداکردن چنین فردی باید زمانی 

طولانی صرف شود.
تکاملخود

کسی که این گونه فکر می کند و می گوید که »تا زمانی که نتوانم به خودم به عنوان یک 
همسر اعتماد کنم، نباید ازدواج کنم!« این اعتقاد نیز محدودکننده و غیرمنطقی است؛ 
از آن  جهت که هیچ کسی کامل نیست و احساس کامل بودن به عنوان یک همسر را 
نخواهد داشت. احساس آمادگی برای ازدواج ضروری است، اما شاید اشخاصی را برای 

تصمیم گیری درباره ازدواج دچار اضطراب کند.
ارتباطکامل

صاحب این عقیده این چنین می اندیشد: »ما باید قبل از ازدواج ثابت کنیم که ارتباط 
مؤثری خواهیم داشت.« توجه به فاکتورهای پیش بینی کننده  پیش از ازدواج بسیار عاقلانه 
است؛ مانند ارتباط خوب و مهارت های حل مشکل، تشابه و همانندی ارزش ها و عقاید. 
جست وجوی چنین ارتباط و همسری که این مهارت ها و قابلیت ها را داشته باشد، عاقلانه 
است؛ با این وجود از آنجا که موفقیت در ازدواج را نمی توان تضمین کرد، برای کم کردن 
محدودیت این تفکر می توان این گونه اندیشید که هیچ راهی برای تضمین خوشبختی 

پیش از ازدواج میسر نیست.
عشقکافیاست

فرد دارای این عقیده شاید چنین بگوید: »عاشق کسی شدن، برای من دلیل کافی برای 
ازدواج است.« جامعه  غربی عشق رمانتیک را به عنوان شرطی لازم برای ازدواج ارزشمند 
می شمارد. درواقع اشخاص کمی هستند که ازدواج را بدون عشق تصور می کنند. اگر 
عشق به عنوان تنها معیار درنظر گرفته شود، سایر توانایی های اساسی فردی و بین فردی 

ازنظر دور خواهد ماند.
فردمکملومتضاد

در این نگرش شخص این گونه می اندیشد: »من باید با کسی ازدواج کنم که خصوصیات 
شخصیتی او متضاد با خصوصیات من باشد.« اگرچه تفکر رایج مبنی بر آنکه افراد با 
خصوصیات کاملا متفاوت می توانند کامل کننده  ضعف ها و قوت های یکدیگر باشند، 
اما فاکتورهای پیش بینی کننده  موفقیت در ازدواج، نشان می دهند که قوی ترین عامل 

خوشبختی همانندی در ارزش ها، نگرش ها و خصوصیات شخصی است.
انتخاببایدآسانباشد

این عقیده که انتخاب همسر باید ساده باشد و این انتخاب حامل یک شانس یا اتفاق 
است؛ بنابراین فرد شاید تصور کند که برای انتخاب همسر به جای عمل کردن باید در انتظار 
یک اتفاق بماند. چنین فردی در انتظار شانسی برای دیدار و عشق در اولین نگاه است، 
بدون آنکه از تفکر محتاطانه آمادگی لازم یا انجام عملی برای نزدیک ترشدن به هدف 
ازدواج کمک گرفته شود. مواردی که عنوان شدند، فقط تعدادی از نگرش ها و باورهای 
غیرمنطقی افراد نسبت به انتخاب همسر هستند. نحوه  نگرش افراد نسبت به فرایند 
انتخاب همسر امری بسیار حیاتی است و همچنین با درک شیوع باورهای غیرمنطقی 
و محدودکننده درباره انتخاب همسر در میان افراد مجرد زن و مرد، درصورتی که این 
نگرش ها و عقاید نادرست و غیرمنطقی افراد تغییر یابند و درجهت صحیح هدایت شوند، 

شاهد افزایش ازدواج های موفق در جامعه خواهیم بود.






